
PROTOKÓ   Nr 73-17/2005Ł
z  wyjazdowego posiedzenia  Komisji  Polityki  Gospodarczej  i  Morskiej  Rady  Miasta 
Gda skań ,  które  odby o  si  dnia  ł ę 08  listopada  2005  roku,  w  Saur  Neptun  Gda sk,ń  
oczyszczalnia cieków Zaspa, przy ul. Hallera 201 w Gda sku.ś ń

Obecni: wed ug za czonych list obecno ci, które stanowi  za cznik nr1, za cznik nrł łą ś ą łą łą  
2, za cznik nr 3 do protoko u.łą ł

Na stan siedmiu (7) cz onków Komisji, w posiedzeniu uczestniczy o siedmiu (7), ł ł czyli by oł  
quorum do podejmowania prawomocnych opinii i wniosków.

Godz. 14.00 zwiedzanie obiektu oczyszczalni Zaspa.

Godz. 15. 00   -  Otwarcie obrad Komisji i zatwierdzenie porz dku:ą  

Posiedzeniu  przewodniczy  Radny  Kazimierz  Koralewski  –  Przewodnicz cył ą  
Komisji Polityki Gospodarczej i Morskiej Rady Miasta Gda ska.ń

Po  stwierdzeniu  quorum, otworzy  posiedzenieł ,  powita  zebranych  i  poinformowa ,  eł ł ż  
porz dek obrad  Komisji,  ą który  stanowi  za cznik nr  4  protoko u,  łą ł zosta  przekazanył  
Pa stwu Radnym do skrytek, Kto z  Pa stwa Radnych jest  za  przyj ciem  ń ń ę nast puj cegoę ą  
porz dku obrad?ą

1. Informacja o dzia aniach spó ki w roku 2005.ł ł
Przedstawia: Przedstawiciel SNG

2. Zmiany w ustawie o zbiorowym zaopatrzeniu w wod  i zbiorowym odprowadzaniuę  
cieków  i ich wp yw na   regulamin us ug.ś ł ł

Przedstawia: Przedstawiciel SNG

3. Plany  zwi zane  z  gospodark  osadow ,  w  tym  tak e  Ekopolgrunt    i    ha daą ą ą ż ł  
fosfogipsów.

Przedstawia: Przedstawiciel SNG

4. Monitoring szczelno ci bioreaktorów.ś
Przedstawia: Przedstawiciel SNG

5. Informacja GIWK o stanie zaawansowania projektu  wodno – ciekowego.ś
Przedstawia:  Przedstawiciel Gda skiej Infrastruktury Wodoci gowo-Kanalizacyjnejń ą

6. Wolne  wnioski,  sprawy bie ce,  korespondencja.żą

Porz dek zosta  przyj ty jednog o nie - 6 g osami za.ą ł ę ł ś ł

PUNKT – 1



Informacja o dzia aniach spó ki w roku 2005ł ł
Przedstawia: Przedstawiciel SNG

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes Saur Neptun Gda skń
Powita  Komisj  i  jeszcze  raz  podzi kowa  za  przybycie  na wyjazdowe posiedzenie  orazł ę ę ł  
dokona  prezentacji przedstawicieli Saur Neptun Gda sk.ł ń

Przechodz c do najwa niejszych dzia a  dotycz cych spó ki w roku 2005, to postanowili myą ż ł ń ą ł ś  
przedstawi  Pa stwu  informacj  mniej  wi cej  w  podobnej  formie,  jak  prezentujemy  toć ń ę ę  
Radzie Nadzorczej, czyli w ten sposób Pa stwo równie  b d  mieli pogl d, w jaki sposóbń ż ę ą ą  
spó ka tutaj swoje plany przedstawia. My pracujemy w planie trzyletnim i w tej chwili to jestł  
plan 2005- 2007 w formule krocz cej, dlaczego? Dlatego, e poprzednio to by  zawsze planą ż ł  
trzyletni a w tej chwili z powodów praktycznych zdecydowali my, eby go co roku o jedenś ż  
rok wyd u a  i to jest automatycznie po czone z aktualizacj , i to jest  pierwszy rok tegoł ż ć łą ą  
systemu. 

Wszystkie  dzia ania  s  wpisane  w  ide  przedsi biorstwa  zrównowa onego  rozwoju.ł ą ę ę ż  
Przypomn  tylko,  to  s  dzia ania  oparte  na  dialogu  z  klientami  i  na  dialogu  z  naszymię ą ł  
partnerami,  które  przede  wszystkim  s  realizowane  poprzez  takie  dzia ania  jak  debatyą ł  
publiczne. Tu od razu  Pa stwa zapraszam, b dzie debata kolejna o wodzie 15 listopada oń ę  
godz.14.00 w budynku Rady Miasta Gda ska.ń

Radna Zofia Gosz – cz onek Komisjił
Przepraszam bardzo. Debata jest dok adnie wtedy, kiedy Komisja nasza ma swoje planowaneł  
posiedzenie, wi c nikt z nas nie b dzie móg  uczestniczy  w tej debacie.ę ę ł ć

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Zawsze mamy takie szcz cie.ęś

Radna Zofia Gosz – cz onek Komisjił
To nie mamy szcz cie, to jest tak chyba zorganizowane.ęś

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes Saur Neptun Gda skń
Przepraszam,  e  je eli  to  si  powtórzy o,  natomiast  my  tylko  w  jeden  sposób  robimy,ż ż ę ł  
zwracamy si  z zapytaniem do osób, które zarz dzaj  t  sal  i pytamy o wolne terminy, nicę ą ą ą ą  
wi cej.ę

Radna Zofia Gosz – cz onek Komisjił
Tak, ale to zawsze trafia akurat w termin naszego posiedzenia.

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes Saur Neptun Gda skń
Inne dzia ania tego typu, to s  dni otwarte, to s  okresowe badania opinii publicznej, któreł ą ą  
robimy co dwa lata. Zreszt  oczywi cie Pa stwo te  b d  poinformowani o tych wynikach.ą ś ń ż ę ą

G ówne wska niki planu na rok 2005, to Pa stwo widz , e planujemy wynik i rentownoł ź ń ą ż ść 
okre lon , z tym, ze znowu przypomn , e nasza definicja zysku, je eli chodzi o poziomś ą ę ż ż  
planowany jest okre lona w kontrakcie i to jest definicja sta a. Je eli chodzi o ci galnoś ł ż ś ą ść 
96%, to jest to tzw. ci galno , czyli ile faktur jest wystawionych i zap aconych w danymś ą ść ł  
roku, bo ci galno  tzw. ca kowita, w tej chwili mamy 98%, z tym, e trzeba tutaj doda , eś ą ść ł ż ć ż  
tutaj  jest  pewna  zmiana,  bo w 2005 roku w oparciu  o kontrakt z  Gda sk  Infrastrukturń ą ą 
Wodoci gowo-Kanalizacyjn  my mamy obowi zek dla GIWK przekaza  czynsz dzier awnyą ą ą ć ż  
jako sta a  kwot , czyli  je eli  jest  ona ustalana rocznie, to by o na ten rok ok. 43 milionył ę ż ł  
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z otych, to mam 1/12 co miesi c przekaza  a nie tak jak poprzednio, e przekazywali mył ą ć ż ś  
kwoty windykowane, czyli  to nas kosztuje  w pierwszym roku ok. 2 miliony z otych, czylił  
musimy wyda  te pieni dze, pomimo ich jeszcze nie zainkasowali my, ale to by  mi dzyć ą ś ł ę  
innymi  warunek Europejskiego Banku Odbudowy i  Rozwoju,  który  by  takim doradc  wł ą  
czasie tworzenia tego kontraktu po stronie miasta, e wiarygodno  finansowa GIWK b dzież ść ę  
wtedy wi ksza, bo on ma stabilne dochody co do z otówki w ci gu ca ego roku, no i my myę ł ą ł ś  
si  zgodzili pomimo, e troszeczk  nas to os abia.ę ż ę ł

Nast pnie mamy takie dwa parametry : zgodno  analiz wody puitenj:98,5%, zgodno  analizę ść ść  
cieków 97,5%. To jest ocena pracy naszych laboratoriów badawczych i to jest taki wska nikś ź  

mi dzynarodowy,  któremu  my  si  poddajemy  równie  do porównania  i  ostatni  parametrę ę ż  
techniczny: sprawno  sieci /wska nik strat wody w sieci (UFW)10,8 mść ź 3  /d/km (u rednioneś  
dla Gda ska i Sopotu) - to jest równie  wska nik mi dzynarodowy, natomiast mog  tylkoń ż ź ę ę  
powiedzie , e to jest akurat niemiecki. 10,8 mć ż 3   na dob  odpowiada 14,26% strat wody wę  
sieci,  natomiast co roku ten wska nik jest poprawiany, przypomn , e w roku  1992 rokuź ę ż  
wynosi  22%,  ale  tylko  mi dzy  rokiem  2005  a  2004  uda o  nam  si  zaoszcz dził ę ł ę ę ć 
300 tysi cy mę 3  wody z tytu u poprawy w a nie wska nika strat wody.ł ł ś ź

Je li  chodzi o nast pne  cele  strategiczne,  jakie my sobie wytyczamy,  oczywi cie  ich jestś ę ś  
wi cej, to s  najwa niejsze dla danego roku:ę ą ż

• GIWK – wdro enie wspó pracy z nowo utworzon  spó k ,ż ł ą ł ą
• Wykorzystanie projektu GIWK do promocji PPP,
• Uczestnictwo w rozwi zaniu problemu awarii bioreaktorów na oczyszczalni Wschód,ą
• Dostosowywanie celów i procedur do nowych przepisów prawnych,
• Aktywne dzia ania w dziedzinie rozwoju geograficznego,ł
• Zaanga owanie w polityk  Zarz dzania Wiedz ,ż ę ą ą
• Kontynuacja projektu optymalizacji dzia alno ci SNG,ł ś
• Kontynuacja projektu „Zero tolerancji dla wypadków”.

Czyli  pierwsze  dwa cele  strategiczne,  jak  Pa stwo widz  s  powi zane  z  powo aniemń ą ą ą ł  
GIWK. Pierwszy: wdro enie procedur wspó pracy z GIWK. Dzisiaj GIWK jest w a cicielemż ł ł ś  
sieci,  powiem  o  najwa niejszych  procedurach,  które  by y  i  s  do  ustalenia  tj.  zasadyż ł ą  
likwidacji  rodków  trwa ych,  zasady  odbiorów  eksploatacyjnych,  wydawanie  warunkówś ł  
technicznych  i  ca y  projekt  tzw.  sieci  nieodebranych,  czyli  inaczej  mówimy  siecił  
nieprzyj tych, czyli autoryzowania przez miasto a w tej chwili przez GIWK sieci, które nieę  
maj  w a ciciela  tak,  aby  mog y  one  sta  si  elementem  gda skiego  systemu  wodno-ą ł ś ł ć ę ń  
kanalizacyjnego. Przypomn , e my na cen cel mamy okre lony bud et, który od trzech latę ż ś ż  
jest powtarzany w bud ecie SNG i który podstawowo pochodzi  z obni enia przez Rz d zaż ł ż ą  
korzystanie ze rodowiska, poniewa  to obni enie by o w kwietniu 2001 roku, to da o namś ż ż ł ł  
mo liwo , eby znale  rodki na finansowanie tego projektu.ż ść ż źć ś

Wykorzystywanie do promocji, to jest  oczywiste,  e my chcemy promowa  partnerstwoż ć  
publiczno- prywatne i  by  mo e w tej  chwili  po wej ciu  w ycie  ustawy o partnerstwieć ż ś ż  
publiczno - prywatnym co  si  ruszy i ten model, który tutaj zosta  stworzony w Gda sku, wś ę ł ń  
tej  chwili  miasto Gda sk, GIWK, SNG, on by  mo e stanie si  modelem bardziej  takimń ć ż ę  
powszechnym, zw aszcza, ze on jest akceptowany przez Uni  Europejsk  i przez du e bankił ę ą ż  
mi dzynarodowe.ę
Uczestnictwo  w  rozwi zaniuą  problemu  awarii  bioreaktorów  na  oczyszczalni  Wschód  i 
dostosowywanie celów i procedur  do nowych przepisów prawnych –  tu  chodzi g ównie oł  
znowelizowan  ustaw  o  zbiorowym  zaopatrzeniu  w  wod  i  zbiorowym  odprowadzaniuą ę ę  

cieków.  Na te tematy b dzie prezentacja, wi c nie b d  tego omawia  w tej chwili.ś ę ę ę ę ł  
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Aktywne dzia ania w dziedzinie rozwoju geograficznego. ł To jest w a nie co , z czym mył ś ś  
od pocz tku walczymy. Prowadzimy bardzo intensywne tutaj kontakty, lobbing – no niestetyą  
nie mamy efektów, bo by my si  zaraz pochwalili, mieli my ten efekt przej ciowy, czyliś ę ś ś  
zarz dzanie w Pruszczu  Gda skim i w ukowie, z  którego zrezygnowali my z powodówą ń Ż ś  
ekonomicznych,  po  prostu  nie  by o  to  do  ko ca  op acalne  i  w  tej  chwili  raczej  sił ń ł ę 
koncentrujemy tutaj na sprzeda y us ug. Mog  powiedzie  tylko, e w ró nych dziedzinach,ż ł ę ć ż ż  
jak projektowanie us ug in ynierskich, sprzeda  us ug laboratorium, w tym roku zamierzamył ż ż ł  
osi gn  ok. 1.700 tys. sprzeda y – to jest 20% wi cej ni  by o planowane, wi c tutaj s  juą ąć ż ę ż ł ę ą ż 
efekty. Natomiast nie ma efektów, je li chodzi o inny du y kontrakt.ś ż

Zaanga owanie  w  polityk  Zarz dzania  Wiedz .  ż ę ą ą To  jest  taki  nowy  projekt,  który 
wdro yli my  pod  nazw  „Innowakcja”.  On  polega  na  stworzeniu  systemu  zg aszania,ż ś ą ł  
oceniania i nagradzania pracowników za innowacyjne pomys y i ich wycen . Przez pierwszeł ę  
trzy miesi ce tego projektu zg oszono ponad dwie cie pomys ów, z czego ju  dzisiaj wiemy,ą ł ś ł ż  

e efekt ekonomiczny b dzie co najmniej 150 tysi cy z otych i ten efekt ca y czas ro nie, boż ę ę ł ł ś  
ten projekt my my zacz li w II kwartale tego roku. Tak e wydaje nam si , ze to jest zawsześ ę ż ę  
ten problem jak si  oderwa  od niechlubnej przesz o ci, wniosków racjonalizatorskich, ale nieę ć ł ś  
utraci  jakby tego motywowania na rzecz my lenia innowacyjnego, no i wydaje nam si , zeć ś ę  
znale li my rozwi zanie.ź ś ą

Projekt optymalizacji dzia alno ci SNG.  ł ś To jest taki projekt, który my co roku mówimy 
przy cenie wody, e robimy oszcz dno ci, oszcz dno ci, oszcz dno ci, i którego  dnia Radaż ę ś ę ś ę ś ś  
Nadzorcza  zada a  nam  pytanie  -  to  wed ug  jakiego  planu,  czy  projektu  robicie  teł ł  
oszcz dno ci?  No  i  my my  zebrali  ró ne  projekty  jednostkowe  i  przedstawiamy  raportę ś ś ż  
Radzie Nadzorczej  z  tego. To przede wszystkim dotyczy dzia a  w kierunku ograniczeniał ń  
kosztów energii, odczynników chemicznych, generalnie kosztów w spó ce. Tak e w tym rokuł ż  
mo na powiedzie , e taki generalnie liczony efekt tego planu to jest ok. 3 miliony z otych -ż ć ż ł  
to du o i to mi dzy innymi da o nam mo liwo  takiego a nie innego zawnioskowania taryfy.ż ę ł ż ść

Je li  chodzi  o  kontynuacjś ę projektu  „Zero  tolerancji  dla  wypadków”.  To  jest  taki 
specyficzny  projekt.  Tu  te  pos ugujemy  si  takimi  mi dzynarodowymi  wska nikami,ż ł ę ę ź  
wska nik jest frekwencyjny i wska nik grawitacyjny,  ale  powiem tylko dla przyk adu, eź ź ł ż  
jeden dotyczy ilo ci wypadków na  ilo  godzin pracy a drugi dotyczy ilo ci dni absencji,ś ść ś  
zwolnie  na ilo  godzin pracy. Po wdro eniu tego projektu w ci gu trzech lat mamy ponadń ść ż ą  
100% poprawy tych wska ników. W ilo ci wypadków to jest atwe, w ci gu ostatnich trzechź ś ł ą  
lat mieli my tak  ewolucj  9, 4, 2 wypadki. Oczywi cie, e g ówny problem jest w okresieś ą ę ś ż ł  
zimy i tutaj te  stworzyli my taki system, w a nie poprzez  ten projekt zero tolerancji dlaż ś ł ś  
wypadków i on daje bardzo dobre efekty.

Je eli chodzi o g ówne zadania eksploatacyjne, to jeszcze raz, chodzi o:ż ł

• Monitoring bioreaktorów - osobna prezentacja,

• Wdro enie w 100% procesu utrzymania. ż To jest taki system optymalizacji utrzymania 
urz dze  pod wzgl dem ich optymalnego wykorzystania i optymalnego zarz dzania. Tuą ń ę ą  
podam przyk ad. W Gda sku i w SNG wiadomo, e w ci gu ostatnich lat o niemal 60%ł ń ż ą  
spad o  zu ycie  wody  i  wiadomo,  e  cz  urz dze  nie  jest  dostosowanych  do tejł ż ż ęść ą ń  
sytuacji.  Cz  z  nich mo na wyd u y  np. przegl dy,  cze  z  nich mo na zmienięść ż ł ż ć ą ść ż ć 
zasady serwisowania, z cz ci z nich mo na w ogóle zrezygnowa . Czyli to jest specjalnyęś ż ć  
system  ledzenia  zasad  wykorzystywania  tych  urz dze  w  celu  optymalnego  ichś ą ń  
wykorzystania pod k tem kosztów i bud etu. My my zrobili taki obszar pilotowy, czylią ż ś  
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mniej  wi cej  30% urz dze  tym pokryli my.  Dosy  dobre efekty  s  i  w ten sposóbę ą ń ś ć ą  
postanowili my na 100% firmy to rozszerzy . ś ć

• Kontynuacja sektoryzacji sieci, monitoring jako ci wodyś . Sektoryzacja to jest podział 
miasta  zarówno  Gda ska,  jak  i  Sopotu  na  mniejsze  strefy,  gdzie  s  tak e  du eń ą ż ż  
przep ywomierze  i  wodomierze,  które  pozwalaj  czy  sie  w  sektory  i  bardziejł ą łą ć ć  
kontrolowa  w a nie straty wody i w tej chwili mamy obj te w dwunastu sektorach oko oć ł ś ę ł  
8% produkowanej wody. Oczywi cie to jest program, który my chcemy co roku rozwija  iś ć  
celem jest jeszcze wi ksze zmniejszenie strat wody.ę

• Stworzenie skutecznej polityki zarz dzania osadami. ą B dzie za chwil  prezentacja naę ę  
ten temat, bo to jest najwi kszy nasz problem jak gdyby tego roku i od strony bud etu ię ż  
strony technicznej z uwagi na okre lon  sytuacj .ś ą ę

• Wybór nowego oprogramowania do obs ugi klientów i sprzeda y. ł ż Program, który w tej 
chwili mamy pracuje od 1992 roku, no i on si  zestarza  ju  technologicznie i pod ka dymę ł ż ż  
innym wzgl dem, wi c zrobili my przetarg, oczywi cie w oparciu o plan i bud et, któryę ę ś ś ż  
trwa  kilka miesi cy,  bo oczywi cie tu skala jest dosy   du a, i wygra a polska firmał ę ś ć ż ł  
„KOMPAK”. W tej chwili prowadzimy testy tego oprogramowania, no to s  rzeczy dosyą ć 
drogie, bo ten program kosztowa  ponad 800 tysi cy z otych i to jest bardzo dobra cena,ł ę ł  
mamy takie rozeznanie. Uwa amy, e operacyjnie musi wej  w ycie nie pó niej jak 15ż ż ść ż ź  
stycznia 2006 roku.

• Dzia ania  zwi zane  z  przygotowaniem  certyfikacji  QSE  w  SNG  –  integrowanieł ą  
systemów.  Pa stwo wiedz , e my chlubimy si  okre lon  ilo ci  certyfikatów, m.in.ń ą ż ę ś ą ś ą  
17025 dla  laboratorium,  9001, 14001,18001 i  w tej  chwili  postanowili my  w kwietniuś  
przysz ego roku, kiedy mija nam termin, de facto w styczniu, ale mamy zgod  audytora nał ę  
przed u enie, musimy si  recyrtyfikowa  z ISO 9001 i chcieliby my to po czy  w a nieł ż ę ć ś łą ć ł ś  
z uzyskaniem zintegrowanego systemu, i co to nam daje? Daje nam to, e zamiast tychż  
trzech procesów, bo laboratorium jest tu obok, mamy po prostu jeden, czyli uwa amy, eż ż  
to b dzie ta sze i atwiejsze w zarz dzaniu a oprócz tego sam ten system zintegrowanyę ń ł ą  
QSE, no to jest taka bardzo wielka nobilitacja, je eli przedsi biorstwo go posiada.ż ę

To tyle, je li chodzi w jaki sposób my definiujemy nasze najwa niejsze dzia ania w roku 2005ś ż ł  
i je eli Pan Przewodnicz cy pozwoli, to by my przeszli do nast pnego punktu.ż ą ś ę

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Wszystkie  punkty  porz dku  obrad s  przez  Pa stwa  przedstawiane,  wi c  prosz  bardzoą ą ń ę ę  
przechodzimy do nast pnego.ę

PUNKT – 2
Zmiany  w  ustawie  o  zbiorowym  zaopatrzeniu  w  wod  i  zbiorowym  odprowadzaniuę  

cieków  i ich wp yw na   regulamin us ug.ś ł ł
Przedstawia: Przedstawiciel SNG

Pan Wies aw Id kom – przedstawiciel SNGł ź
Chc  Pa stwu  zaproponowa  zmiany  w  ustawie,  ale  omówione  w  sposób  selektywny,ę ń ć  
mianowicie chcieliby my pokaza  te zmiany i ich wp yw na regulacje, czyli ten podstawowyś ć ł  
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akt  prawny  regulamin dostarczania  wody i  odprowadzania  cieków, który  Pa stwo Radniś ń  
uchwalili dok adnie 3 lata temu w pa dzierniku 2002 roku. Zmian w ustawie by o bardzoł ź ł  
du o,  przede  wszystkim  by y  to  zmiany  precyzuj ce  ca y  szereg  zagadnie ,  ale  jakż ł ą ł ń  
powiedzia em, to na czym chcieliby my si  skupi  to wp yw na regulamin dostarczania wodył ś ę ć ł  
i odprowadzania cieków.ś

Najpierw chcia bym przedstawi  aspekt formalno- prawny, poniewa  ustawa wesz a w ycieł ć ż ł ż  
17 sierpnia 2005 roku, mamy 3 miesi ce na przedstawienie radzie gminy naszych propozycji.ą  
Jak Pa stwo wiedz , s  dwie firmy wodoci gowe w Gda sku tj. Unikom i my, wi c zapewneń ą ą ą ń ę  
Unikom te  przedstawi  swoje  propozycje.  My   tej  chwili  konsultujemy  te  propozycje  zż  
Wydzia em  Gospodarki  Komunalnej  Urz du  Miejskiego,  w  zwi zku  z  tym  musimył ę ą  
przed o y  to radzie gminy do 18 listopada 2005 roku a nast pnie rada gminy ma 3 miesi ce,ł ż ć ę ą  
czyli  od 17 listopada do 17 lutego przysz ego roku na uchwalenie  ostatecznej  wersji  tegoł  
regulaminu.

Jak  powiedzia em.  Zmiany  w  ustawie  i  regulamin  nie  wprowadzi y  adnej  specjalnejł ł ż  
rewolucji. Jest to dokument do  obszerny, bo w tej chwili to jest taki ma y zeszyt, który liczyść ł  
22 strony, czyli  bardzo szczegó owo reguluje elementy naszej  dzia alno ci i wspó pracy  zł ł ś ł  
klientami

Regulamin  powinien  okre la  prawa  i  obowi zki  przedsi biorstwa  wodoci gowo-ś ć ą ę ą
kanalizacyjnego oraz odbiorców us ug, w tym:ł

1. Minimalny  poziom  us ug  wiadczonych  przez  przedsi biorstwo  wodoci gowo-ł ś ę ą
kanalizacyjne w zakresie dostarczania wody i odprowadzania cieków,ś

2. Szczegó owe warunki i tryb zawierania umów z odbiorcami us ug,ł ł
3. Sposób rozlicze  w oparciu o ceny i stawki op at ustalone w taryfach,ń ł
4. Warunki przy czania do sieci,łą
5. Techniczne  warunki  okre laj ce  mo liwo ci  dost pu  do  us ug  wodoci gowo-ś ą ż ś ę ł ą  

kanalizacyjnych,
6. Sposób  dokonywania  odbioru  przez  przedsi biorstwo  wodoci gowo-kanalizacyjneę ą  

wykonanego przy cza,łą
7. Sposób  post powania  w  przypadku  niedotrzymania  ci g o ci  us ug  i  odpowiednichę ą ł ś ł  

parametrów dostarczanej wody i wprowadzanych do sieci kanalizacyjnej cieków,ś
8. Standardy obs ugi odbiorców us ug, a  w szczególno ci sposoby za atwiania reklamacjił ł ś ł  

oraz  wymiany  informacji  dotycz cych  w  szczególno ci  zak óce  w  dostawie  wody ią ś ł ń  
odprowadzaniu cieków,ś

9. Warunki dostarczania wody na cele po arowe.ż

Z tych bardzo wielu  elementów, z  tych propozycji,  które tak, jak powiedzia em aktualnieł  
analizujemy  z  Wydzia em  Gospodarki  Komunalnej  Urz du  Miejskiego, zwróci  Pa stwał ę ć ń  
szczególn  uwag  na takie elementy:ą ę
Po pierwsze.  Je li  chodzi o sprawy formalne, to zmieni a si  jakby struktura podmiotów,ś ł ę  
które  uczestnicz  w  Gda sku  w naszym  systemie,  czyli  powsta a  nowa spó ka  Gda skaą ń ł ł ń  
Infrastruktura Wodoci gowo Kanalizacyjna i ona zostanie jakby formalnie do regulaminu orazą  
wpisali my  do  regulaminu  tak  instytucj  jak  Komenda  Miejska  Pa stwowej  Stra yś ą ę ń ż  
Po arnej,  poniewa  znacznie  bardziej  precyzyjnie  okre limy  zasady  rozliczania  za  wodż ż ś ę 
mi dzy trzema stronami, czyli Stra  Po arn , Miastem, które b dzie za t  wod  p aci  ię żą ż ą ę ą ę ł ć  
nami, gdzie my b dziemy za ta wod  miasto fakturowa .ę ę ć

Z istotnych rzeczy,  które zosta y doprecyzowane to jest sprawa dotycz ca kontroli jako cił ą ś  
wody i cieków, mianowicie pojawi o si  takie s owo „regularna kontrola”, czyli do tej poryś ł ę ł  
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jakby  by  oblig  dla  nas,  aby my  tak  kontrol  wykonywali,  natomiast  nie  by o  tegoł ś ą ę ł  
dopowiedzenia w postaci regularnej kontroli, co oznacza, e przedsi biorstwa wodoci goweż ę ą  
musz  po prostu prowadzi  pewne planowe, zgodnie z pewnym harmonogramem dzia aniaą ć ł  
zwi zane z sta  permanentn  kontrol  jako ci wody i cieków.ą łą ą ą ś ś

Kolejna rzecz, któr  chcieliby my podkre li , to jest kwestia tego, e ustawa wprowadzi aą ś ś ć ż ł  
pewne formalne dokumenty, którymi musz  si  pos ugiwa  pracownicy firmy wchodz c naą ę ł ć ą  
tereny  prywatne  i  prowadz c  w  imieniu  firmy  dzia ania,  jest  to  legitymacja  i  pisemneą ł  
upowa nienie,  z  tym,  e  jakby  by  do  w ski  kr g  dzia a ,  który  wymaga  by myż ż ł ść ą ą ł ń ł ś  
przedstawiali takie dokumenty i w tej chwili jakby ten kr g dzia a  zosta  rozszerzony i wą ł ń ł  
ka dej sytuacji, w której spotykamy si  z klientem, czy dla celów zainstalowania wodomierza,ż ę  
czy do celów sprawdzenia prawid owo ci kontroli urz dze , czy dla przegl dów i napraw,ł ś ą ń ą  
czy  dla  takich interwencyjnych sytuacji,  jak odci cie  przy cza,  czy  usuni cie  awarii,  wę łą ę  
ka dej takiej sytuacji nasi pracownicy musz  pos ugiwa  si  formalnymi dokumentami, czyliż ą ł ć ę  
legitymacj  s u bow , pisemnym upowa nieniem do takiego dzia ania.ą ł ż ą ż ł

Bardzo wa naż  rzecz  zosta a sprecyzowana. Jak Pa stwo wiedz  ustawa po raz  pierwszył ń ą  
da a  tak  mo liwo  zawierania  indywidualnych  umów  z  klientami  w  budynkach  wieloł ą ż ść  
lokalowych, w których jest mo liwo  prowadzenia odczytu wodomierzy. Z tym, e by  toż ść ż ł  
do  skomplikowany problem logistyczny na styku pomi dzy przedsi biorstwem - zarz dcść ę ę ą ą 
tego budynku – i klientem, i w tej chwili zosta o wyra nie doprecyzowane, e te powi zaniał ź ż ą  
musz  by  sformalizowane  w  postaci  dwóch  umów.  Jedna  umowa,  to  b dzie  umowaą ć ę  
przedsi biorstwa z klientem a druga umowa, to b dzie umowa przedsi biorstwa z zarz dc ,ę ę ę ą ą  
dlatego,  e  najwa niejsza  rzecz  z  naszego  punktu  widzenia,  z  punktu  widzenia  naszegoż ż  
interesu,  to jest  kwestia  rozliczenia  ró nic,  które powstaj  miedzy  odczytem wodomierzaż ą  
g ównego a wodomierzami indywidualnymi. Mamy w tej chwili precyzyjn  sytuacj , muszł ą ę ą 
by  dwie umowy i te umowy musz  by  wzajemnie realizowane przez wszystkie strony.ć ą ć

Ostatni element. Tak, jak powiedzia em rozliczenia ze Stra  Po arn . Zosta  wprowadzonył żą ż ą ł  
osobny rozdzia  do projektu naszego regulaminu, w którym wyra nie jakby przedstawionoł ź  
procedur  dzia a ,  aby  nie  wywo a a  ona  adnych  opó nie ,  czyli  jest  harmonogramę ł ń ł ł ż ź ń  
dzia a ,  w  jakim  terminie  Stra  Po arna  sk ada  meldunki  do  miasta,  w  jakim  miastoł ń ż ż ł  
weryfikuje te informacje, przekazuje do nas, my nast pnie fakturujemy i miasto nam p aci wę ł  
ci gu 14 dni od dnia otrzymania faktury. ą

To jest generalnie wszystko. 

Dzi kuj  bardzo.ę ę

PUNKT – 3
Plany  zwi zane  z  gospodark  osadow ,  w  tym  tak e  Ekopolgrunt    i    ha daą ą ą ż ł  
fosfogipsów.
Przedstawia: Przedstawiciel SNG

Pan Andrzej  Osi ski – Dyrektor ds. eksploatacji SNGń
Mam  mówi  o  takim  problemie,  który  jest  rzeczywi cie  dla  nas  problemem  najbardziejć ś  
kosztownym,  najbardziej  k opotliwym.  To  znaczy  mam  mówi  o  problemie  osadówł ć  

ciekowych, które s  oczywi cie zbierane z terenu ca ego miasta przez system rozdzielczy, iś ą ś ł  
to jest dosy  du a ró nica w stosunku do innych du ych miast w Polsce. Ten system mać ż ż ż  
swoje zalety i ma swoje wady. Z jednej strony pozwala na ewentualne ograniczenie wielko ciś  
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oczyszczalni,  ale  z  drugiej  strony  sprawia,  e  te  osady,  które  otrzymujemy  na  ko cuż ń  
oczyszczalni, s  to osady, z których co  trzeba bezwzgl dnie zrobi . ą ś ę ć

Je li chodzi o ilo  osadów, prosz  zwróci  uwag , e one malej  w ostatnich latach, coś ść ę ć ę ż ą  
oczywi cie wi e si  ze spadkiem zu ycia wody, czyli  mo na powiedzie , e nast pujeś ąż ę ż ż ć ż ę  
zat enie tych osadów, natomiast ilo ciowo- ich ilo  sukcesywnie maleje. Je eli chodzi oęż ś ść ż  
ilo  osadów  sk adowanych,  to  po  latach  przesz o ci,  w a ciwie  od  pocz tku  istnieniaść ł ł ś ł ś ą  
gda skich oczyszczalni mieli my problemy z osadami, dlatego, ze ta gospodarka nigdy nień ś  
by a kompleksowo i docelowo rozwi zana. Mieli my dobry okres paru ostatnich lat, kiedył ą ś  
udawa o nam si  te osady zagospodarowywa  i na terenach przemys owych i do rekultywacjił ę ć ł  
terenów a  w oczekiwaniu na rozwi zanie  docelowe, które jest  przewidywane w projekcieą  
inwestycyjnym  docelowym  gda skim.  W  ostatnich  latach  mieli my  umow  z  firmń ś ę ą 
Ekopolgrunt, która w sumie okaza a si  umow  dosy  kontrowersyjn . To znaczy. Proszł ę ą ć ą ę 
zauwa y , e ostatnie dwa lata, to jest praktycznie bior c przekazywanie osadów do uprawyż ć ż ą  
ro lin przemys owych. Ta umowa, która zapowiada a  si  bardzo dobrze,  bo by  umowś ł ł ę łą ą 
dziesi cioletni , i s dzili my, e pozwoli nam spokojnie doczeka  na docelowe rozwi zanie,ę ą ą ś ż ć ą  
którym mia o by  wspó spalanie i którym mia a by  jaka  jedna z nowocze niej wybranychł ć ł ł ć ś ś  
technologii utylizacji osadów. Ta umowa okaza a si  kontrowersyjna ze wzgl du g ównie nał ę ę ł  
niespójno ci interpretacyjne polskiego prawa, które sprawia y, e firma, która przyst pi a doś ł ż ą ł  
przetargu,  mia a  z  jednej strony referencje,  wszystkie wymagane wydawa oby si  prawneł ł ę  
zezwolenia i jak gdyby wszystkie aspekty prawne by y tam rozwi zane. ł ą

Natomiast po okresie dwóch lat pracy nad produkcj  ro lin energetycznych, chodzi o g ównieą ś ł ł  
o  wierzb  energetyczn  albo  o  produkcj  innych  ro lin,  okaza o  si ,  e  nast pi oę ą ę ś ł ę ż ą ł  
zdecydowane  zaostrzenie  kursu  ze  stron  organów  kontrolnych.  Pojawi a  si  bardzoł ę  
restrykcyjna nowa interpretacja  Ministra  Rolnictwa. Zreszt  wydaje  si ,  e  s uszna,  któraą ę ż ł  
polega  na tym,  e  chodzi o o to,  eby  chroni  takie  dobro, którym s  polskie  gleby nież ł ż ć ą  
ska one,  stosunkowo ma o  ska one.  W  zwi zku  z  czym,  nowa ustawa  odpadowa,  któraż ł ż ą  
wesz a w tym roku w ycie, praktycznie bior c zakaza a prowadzenia tego typu dzia alno ci.ł ż ą ł ł ś  
Mo na  powiedzie ,  ze  w tej  chwili  dla  du ych oczyszczalni  funkcjonuj cych w du ychż ć ż ą ż  
miastach, jako alternatywa w zasadzie pozosta y dwie technologie, albo technologia termicznejł  
utylizacji lub jedna z technologii z tym zwi zanych, albo kompostowanie, które zreszt  jestą ą  
technologi  trudn  do  wprowadzenia  ze  wzgl du  na  wprowadzenie  du ej  ilo ci  materiią ą ę ż ś  
organicznej potrzebnej do tego procesu.

Prosz  zwróci  uwag , e  problem kosztów utylizacji  osadów jest  problemem rosn cym.ę ć ę ż ą  
Zreszt  jest to problem ogólnopolski. Ten problem utylizacji osadów wi e si . Po pierwsze.ą ąż ę  
Z coraz bardziej rygorystycznymi wymogami prawnymi. W przypadku gda ska wi e siń ąż ę 
równie  z sytuacj  geograficzn , tzn. z jednej strony mamy morze, z drugiej strony mamyż ą ą  

u awy,  wi c  obszary  potencjalnych  wywozów  osadów  dla  celów  przyrodniczychŻ ł ę  
zdecydowanie rosn , jak równie  wszystkie wymogi ekologiczne, równie  po wej ciu do Uniią ż ż ś  
i restrykcyjne wype nienie zobowi za  instytucji sanitarnych, po prostu kosztuj . ł ą ń ą

To jest porównanie (pokaza  na planszy) umowy, któr  mieli my z Ekopolgruntem. To jest tał ą ś  
umowa dziesi cioletnia. Wymagali my od nich posiadania decyzji na odzysk osadów poprzezę ś  
produkcj  kompozytu pod nazw  ekopolgrunt i dali my od nich, eby ten kompozyt byę ą żą ś ż ł 
wykorzystywany  dla  celów  energetycznych.  Chcieli my  i  byli my  ju  bliscy  nawetś ś ż  
przygotowania i przygotowali my przetarg taki zmonitowany, eby zorientowa  si , jakie sś ż ć ę ą 
inne mo liwo ci utylizacji  tych osadów. Natomiast  ceny w tym przetargu  zmonitowanymż ś  
daleko  wyprzedzaj  nasze  mo liwo ci  bud etowe  i  w  praktyce  oznacza oby  znacz cą ż ś ż ł ą ą 
podwy k ,  przynajmniej  w  tym  aspekcie  dotycz cym  cieków.  W  zwi zku  z  czym,ż ę ą ś ą  
przyj li my propozycj  podpisania aneksu do tej dziesi cioletniej umowy z Ekopolgruntem,ę ś ę ę  
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z tym, e ten aneks jest oparty absolutnie o wszystkie legalistyczne aspekty prawne, czego nież  
musz  posiada  decyzje na odzysk osadów poprzez kompostowanie w dwóch lokalizacjach. Zą ć  
jednej  strony  na  oczyszczalni  „Wschód”  i  dla  wykorzystania  OBF-ów,  które  tam  s  ią  
lokalizacje  obiektów  dotychczas  nie  u ywanych  i  z  drugiej  strony  dwóch  lokalizacjachż  
zewn trznych, m.in. w D ugim Polu i jeszcze jednej lokalizacji, któr  oni sobie przygotuj .ę ł ą ą

Chcemy  oczywi cie  u ywa  kompost,  jako  nawóz  organiczny  lub  jego  produkty,  poś ż ć  
uzyskaniu wszystkich koniecznych decyzji formalno- prawnych. Tu ju  tym razem b dziemyż ę  
ich  restrykcyjnie  kontrolowali.  Umowa  by a  negocjowana  bardzo  d ugo,  z  bardzo d ugimł ł ł  
analizowaniem wszystkich aspektów legalistycznych.

Ekopolgrunt  oczywi cie,  eby  si  przygotowa  do  tej  skali  kompostowania,  która  jestś ż ę ć  
przewidywana  dla  takiego du ego  obiektu  jak  oczyszczalnia  Wschód,  musia by  uzyskaż ł ć 
stosowane zezwolenia dotycz ce funkcji kompostu, jego jako ci i mo liwo ci wprowadzeniaą ś ż ś  
do obrotu. Ekopolgrunt tych zezwole  nie mia , ale podpisa  stosowne porozumienia z firmń ł ł ą 
GWDA z Pi y, która posiada takie zezwolenia, która posiada okre lon  technologi  i którał ś ą ę  
b dzie dostarcza  urz dzenia do napowietrzania kompostu, b dzie nadzorowa a ten proces ię ć ą ę ł  
b dzie sama wprowadza a do obrotu w oparciu o legalne dokumenty.ę ł

Chc  zwróci  uwag , ze praktycznie od wczoraj na oczyszczalni rozpocz  si  pobór osadówę ć ę ął ę  
z poletek osadowych i rozpocz y si  pierwsze fazy mieszkania kompostu w OBF-ch, wi cęł ę ę  
mo na powiedzie , e dla nas wczoraj to by a data wdro enia tej umowy, to jest jak gdybyż ć ż ł ż  
pierwszy etap, bo daleko wa niejsza dola nas jest lokalizacja, co zreszt  sprawi, e ta umoważ ą ż  
b dzie korzystniejsza produkcji kompostu w lokalizacjach poza oczyszczalni .ę ą

Na  zako czenie  dodam  tak  uwag ,  e  oczywi cie  wszyscy  dok adali my  ogromnychń ą ę ż ś ł ś  
wysi ków, eby ta umowa zosta a podpisana, bo jej najwa niejszym elementem i to trzebał ż ł ż  
powiedzie ,  by o  utrzymanie  warunków  ekonomicznych,  które  by y  wynegocjowane  wć ł ł  
umowie dziesi cioletniej poprzedniej, czyli mo na powiedzie , ze firma Ekopolgrunt z tytu uę ż ć ł  
zmiany  technologii,  z  tytu u  zmiany  sposobu  wykorzystywania  osadów  nie  uzyska ał ł  
dodatkowych korzy ci,  tylko musi  si  zmie ci  w warunkach restrykcyjnych okre lonychś ę ś ć ś  
ekonomicznie, które by y uzgodnione w poprzedniej umowie. ł

Dzi kuj  bardzo.ę ę

PUNKT – 4

Monitoring szczelno ci bioreaktorów ś
Przedstawia: Przedstawiciel SNG

Pan Stanis aw Miko ajski – Dyrektor ds. technicznych  SNGł ł
Chc  Pa stwu przekaza  informacj  na temat tematu, który od pewnego czasu wraca, któryę ń ć ę  
jest do  istotny i który my l , e jeszcze chwil  potrwa a mianowicie problemy zwi zane zść ś ę ż ę ą  
brakiem szczelno ci, z przeciekami na reaktorach. Na tym zdj ciu (pokaza  na planszy), naś ę ł  
tym schemacie jest usytuowanie bioreaktorów. Te, które s  zaznaczone na niebiesko, s  toą ą  
bioreaktory, które pracuj , natomiast trzy pozosta e s  dzisiaj w rezerwie- nie pracuj -  są ł ą ą ą 
wy czone  z  eksploatacji  i  nie  dlatego,  e  0one  s  w  gorszym,  czy  lepszym  staniełą ż ą  
technicznym,  tylko  dlatego,  e  nie  ma  takiej  potrzeby.  Taka  jest  ilo  cieków  naż ść ś  
oczyszczalni, e mo emy w pe ni respektowa  wyniki, wymagania pozwolenia i pracowa  naż ż ł ć ć  
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trzech reaktorach. Te czerwone punkty, (pokaza  na planszy) które s  tutaj zaznaczone s  toł ą ą  
piezometry. 

W  momencie,  kiedy  na  prze omie  2001-2002  roku  nast pi  przeciek  na  reaktorze  3-02ł ą ł  
za o yli my  sie  piezometrów,  tak  jak  by o  mo liwe  do  usytuowania  ze  wzgl du  nał ż ś ć ł ż ę  
uzbrojenie podziemne. To s  piezometry g bokie na 3 m i usytuowane s  tak, eby mo naą łę ą ż ż  
by o  zlokalizowa  ewentualne  przecieki  wokó  bioreaktorów.  Te  piezometry  (pokaza  nał ć ł ł  
planszy) od 33 do 39 s  to tzw. piezometry referencyjne, które s  wa ne, bo patrzymy, jakią ą ż  
jest  stan czysto ci wód w oddaleniu od reaktorów, i  to samo np. piezometr 40 po drugiejś  
stronie,  eby  pokaza ,  czy  zanieczyszczenia  nie  przedostaj  si  w  drug  stron ,  alboż ć ą ę ą ę  
porównywa  z tym, co otrzymujemy na terenie oczyszczalni. I tutaj w a nie mamy np. azotć ł ś  
amonowy, czyli amoniak. W tych piezometrach referencyjnych widzimy, e praktycznie jegoż  
st enie jest bliskie 0. natomiast popatrzmy, co si  dzieje wokó  przyk adowego reaktora 3-06ęż ę ł ł  
i 3-05. To s  wyniki monitoringu, który prowadzimy w sposób regularny od dwóch lat. Proszą ę 
zobaczy ,  e  w  niektórych  miejscach  ten  amoniak  dochodzi  do  kilkunastu  a  nawet  doć ż  
kilkudziesi ciu miligramów / litr. Jest to bardzo du e st enie, to potwierdza przecieki. ę ż ęż

Zreszt  analizujemy wiele wska ników i takie trzy wska niki, które nam pokazuj  w wynikuą ź ź ą  
tego monitoringu, e  s  przecieki  na reaktorach, to jest:  amoniak, poniewa  w tej  cz ciż ą ż ęś  
(pokaza  na planszy)  jest  to cz  tzw. beztlenowa i tutaj  st enie amoniaku w reaktorzeł ęść ęż  
dochodzi do ok. 40 a nawet 50 gram/ m3 , i ma to bezpo rednie prze o enie w a nie (pokazaś ł ż ł ś ł 
na  planszy)  ten  podwy szony  amoniak  wyst puje  w  piezometrach,  które  wyst pujż ę ę ą 
pomi dzy  reaktorami  przy  tej  cz ci,  w  której  wyst puje  wysokie  st enie  amoniakuę ęś ę ęż  
wewn trz, poniewa  normalnie amoniak, jak widzieli my na poprzednim slajdzie nie ma racjią ż ś  
bytu w gruncie.

Podobnie,  je li  chodzi  o  temperatur  wód.  Te  okresowo  zauwa ali my  w  niektórychś ę ż ż ś  
miejscach  podwy szon  temperatur ,  to  wiadczy  o  tym,  e  cieki,  które  s  ciep eż ą ę ś ż ś ą ł  
przenikaj  do gruntu. Tutaj s  zaznaczone problematyczne piezometry. To s  piezometry, wą ą ą  
których  stwierdzili my  nienormalne  w  stosunku  do piezometrów  referencyjnych  st enieś ęż  
któregokolwiek  z  badanych  parametrów,  jak  amoniak,  temperatura,  tlen,  chlorki, 
przewodnictwo  itd.  najwi cej  problemów  mamy  z  piezometrami  nr  3,  4,14,  22  -  to  sę ą 
generalnie  te  piezometry,  których  my  uwa amy,  e  s  dowodem  na  to,  e  reaktoryż ż ą ż  
przeciekaj , ale Budimexowi to by o ma o. Twierdzi , e nie s  to wystarczaj ce dowodyą ł ł ł ż ą ą  
poniewa  mog  by  inne zanieczyszczenia  w gruncie,  które mog  wp ywa ,  które mogż ą ć ą ł ć ą 
fa szowa  wynik tych bada . W zwi zku z  tym w ubieg ym roku podj li my decyzj  oł ć ń ą ł ę ś ę  
wykonaniu bada  traserem. ń

Traserem,  czyli  bardzo  wysokiej  koncentracji  zwi zek  chemiczny,  który  ma  wszystkieą  
certyfikaty,  atesty,  mo e  by  wprowadzany  do  gruntu,  do  wód  i  nie  prowadzi  doż ć  
zanieczyszczenia i nazywa si  rodamina WT i zdecydowali my si  na przeprowadzenie prób.ę ś ę
Tutaj   (pokaza  na  planszy)  na  tym  schemacie  s  pokazane  reaktory  i  usytuowane  s ,ł ą ą  
poniewa  oprócz  piezometrów  przy  szczelinach  dylatacyjnych  dokonali my  odkrywek  iż ś  
obserwowali my, czy nap ywa woda i czy ta woda, to jest woda gruntowa, czy to jest wodaś ł  
zabarwiona tym traserem. Próby by y przeprowadzone na tych reaktorach, których numery sł ą 
wpisane na fioletowo, czyli 3 -01, 3-04, 3 -05, 3-06. Te na fioletowo zaznaczone odkrywki, to 
s  te odkrywki,  w których stwierdzono wyciek na zewn trz rodaminy. ą ą

Jak  rodamina  wygl da  w  reaktorze.  St enie  rodaminy  mierzy  si  w  jednostkachą ęż ę  
fluoroscencyjnych.   W  pierwszym  reaktorze  rodamina  mia a  st enie  ok.  50  jednostekł ęż  
fluoroscencyjnych  ,  i  w  reaktorze  3  -05  ju  po  24  godzinach  w  niektórych  miejscachż  
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stwierdzili my na zewn trz ponad 20 jednostek fluoroscencyjnych. Prosz  zauwa y , e sś ą ę ż ć ż ą 
miejsca, w których te st enia dochodzi y prawie do takiego st enia jak by o w reaktorze.ęż ł ęż ł

Prosz  Pa stwa. Jakby pewnego smaku sprawie dodaje fakt, e reaktory 3 -01 i 3 -02 s  naę ń ż ą  
dzie  dzisiejszy  wyklejone  ta mami  dylatacyjnymi  w  rodku  wed ug  tego,  jak  chciań ś ś ł ł 
Budimex w 100%. Reaktor 3 0-3 w 40%. Próba by a robiona na tych trzech reaktorach, któreł  
nie by y dotychczas naprawiane i na czwartym, który by  w 100% wyklejony i to jest w a nieł ł ł ś  
ten  reaktor  3  -01,  reaktor,  który  by  naprawiony,  który  wydawa o  si ,  e  wed ug  opiniił ł ę ż ł  
Budimexu jest szczelny i jednak  ta próba wykaza a, e s  przecieki. Oczywi cie Budimex toł ż ą ś  
kwestionuje,  natomiast  dla  nas  jest  to  dodatkowe  potwierdzenie  tego  monitoringu,  który 
prowadzimy od dwóch lat, e te reaktory przeciekaj  a sposób naprawy zaproponowany przezż ą  
Budimex nie jest skuteczny. 

SNG  wyst pi o  z  pozwem  przeciwko  Budimexowi  o  zwrot  kosztów  dodatkowych,  jakieą ł  
ponie li my z tego tytu u w wysoko ci 903 tysi ce z otych. W 2002 roku odby y si  dwieś ś ł ś ą ł ł ę  
rozprawy.  Na razie  jest  s uchanie wiadków. Nast pna rozprawa b dzie 29 listopada a  wł ś ę ę  
chwili  obecnej,  dok adnie  w  dniu  dzisiejszym  trwa  pierwszy  proces  z  powództwa  miastał  
przeciwko Budimexowi, jest to tzw. S d Arbitra owy, który by  przewidziany w kontrakcie ią ż ł  
tutaj ju  chodzi o wyegzekwowanie od Budimexu usuni cie przyczyn i skuteczn  naprawż ę ą ę 
bioreaktorów. To jest stan na dzie  dzisiejszy, je li chodzi o ten temat. ń ś
Dzi kuj  bardzo.ę ę

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Dzi kuj  bardzo. To by by y wszystkie tematy, które mia a przedstawi  strona SNG. ę ę ł ł ć
Otwieram dyskusj .ę

DYSKUSJA:

Radna Zofia Gosz- cz onek Komisji ł
Pan  powiedzia ,  e  wy czono  z  eksploatacji  pewne  obiekty  -  reaktory.  Jak  to  nale ył ż łą ż  
rozumie ? Czy oczyszczalnia jest za du a, e te obiekty nie s  wykorzystane, czy one wć ż ż ą  
ogóle b d  wy czone z eksploatacji. Czy to jest tylko okresowe, co jest  tego powodem, czyę ą łą  
samo ich utrzymanie, czyli samo stanie bez eksploatacji kosztuje nas, jako miasto?

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes SNG
Oczyszczalnia  zosta a  nam  przekazana  do  eksploatacji  tak,  jak  zosta a  zaprojektowana  ił ł  
wybudowana. Natomiast generalnie mówimy o bioreaktorach, których jest sze  i docelowo,ść  
przy  tej  ilo ci  cieków,  zanim  zostanie  przy czona  oczyszczalnia  Zaspa,  co  nast piś ś łą ą  
prawdopodobnie w czerwcu 2008 roku, na co mamy nadziej , je eli projekt europejski b dzieę ż ę  
w Brukseli zatwierdzony w terminie, to do tego czasu my powinni my umie  pracowa  naś ć ć  
czterech reaktorach. Je eli s  korzystne warunki pogodowe, to podejmujemy ryzyko pracyż ą  
trzema reaktorami, co zosta o tutaj powiedziane, co jest bardzo jakby korzystn  okoliczno ci ,ł ą ś ą  
wobec tych ci g ych manipulacji zwi zanych z t  awari , która jest na tych reaktorach, bo myą ł ą ą ą  
jakby robi c  te  wszystkie  próby,  o  których  Pan Miko ajski  powiedzia ,  w  sposób bardzoą ł ł  
syntetyczny, bo to jest ogrom dzia a , bo to s  ogromne obiekty in ynierskie no bez przerwył ń ą ż  
musimy  nimi  manipulowa ,  tj.  opró nia ,  nape nia ,  zmienia  sposób pracy  urz dze  ić ż ć ł ć ć ą ń  
pilnowa , i eby z jednej strony zapewni  ich dobr  prac ,  a z drugiej strony, eby w a nieć ż ć ą ę ż ł ś  
udowodni  Budimexowi,  który  oczywi cie  do  swojej  winy  z  w asnej  woli  sam  si  nieć ś ł ę  
przyzna,  no bo to s  ogromne koszty  napraw.  W  zale no ci  od wariantu,  my  szacujemyą ż ś  
koszty napraw mi dzy milion a 5 milionów z otych. Tak, e jest si  o co bi , zarówno poę ł ż ę ć  
stronie miasta, jak i Budimexu, jako tego, który mia by zap aci , wi c to Pan Maksymiukł ł ć ę  
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stara  si  Pa stwu  przekaza .  Powinni my pracowa  czterema,  udaje  nam si  pracował ę ń ć ś ć ę ć 
trzema reaktorami, ale raczej w zimie nie, bo to jest zwi zane z temperatur .ą ą

Radna Zofia Gosz – cz onek Komisji ł
Pokazane jest, ze trzy reaktory s  nieczynne.ą

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes SNG
Nie. One nie s  nieczynne. One s  okresowo wy czane z eksploatacji, raz jeden, raz drugi,ą ą łą  
raz trzeci, raz czwarty w celu b d  przeprowadzenia bada , b d  przeprowadzenia napraw.ą ź ń ą ź  
To, e jest ich sze , to nie jest tak, ze jeden jest ewidentnie zepsuty a ten ewidentnie jestż ść  
dobry, tylko one ca y czas naprzemiennie pracuj  w ró nych cyklach.ł ą ż

Pan Stanis aw Miko ajski – Dyrektor ds. technicznych  SNGł ł
Dzisiaj  mamy  jeszcze  ten  komfort,  e  mamy  pozwolenie  na  starych  warunkach  wodno-ż
prawne.  To  znaczy  dzisiaj  parametry  i  dostali my  to  pozwolenie,  jako  odnowienie  tegoś  
pozwolenia  dos ownie  dwa  tygodnie  temu,  które  pozwala  nam  do  czasu  g bokiejł łę  
modernizacji oczyszczalni pracowa  na parametrach azot- 15, tzn. nie musimy utrzymywać ć 
st enia  azotu  na odp ywie  poni ej  10 mg. Co b dzie dopiero po jej  zmodernizowaniu ięż ł ż ę  
wtedy  na  przyk ad  podstawow  prac  wed ug  dzisiejszego  przep ywu  by  by y  czterył ą ą ł ł ł  
reaktory, a po likwidacji Zaspy, to ju  pi  reaktorów i w tym momencie zostaje nam jedenż ęć  
reaktor w rezerwie. Natomiast dzisiaj, tak jak Pan Prezes powiedzia , my mamy ten komfort,ł  

e poniewa  ka dy dodatkowy reaktor to jest dodatkowy koszt w eksploatacji, pracujemy naż ż ż  
trzech reaktorach, po to eby równie  to co by o tutaj na pocz tku prezentacji powiedziane,ż ż ł ą  

eby si  przebi  w te oszcz dno ci, które spó ka po prostu z roku na rok dokonuje.ż ę ć ę ś ł

Radna Zofia Gosz – cz onek Komisjił
Je li  chodzi  o nowelizacj  ustawy  i  nowy regulamin dostarczania  wody i  odprowadzaniaś ę  

cieków. By o powiedziane m.in., e w tej chwili b dzie musia  by  schematyczny programś ł ż ę ł ć  
badania  jako ci  wody.  Czy  jest  szansa,  eby  przy  tych  nowych zasadach  by a  mo liwaś ż ł ż  
przeprowadzana  woda  na  wyj ciu?  Wiadomo o co  chodzi,  czyli  w  mieszkaniach,  nie  naś  
wej ciu, bo na wej ciu jest  zawsze  czysta,  albowiem ci gle ta woda jest  nie taka i na tejś ś ą  
dyskusji  o regulaminie wody by  w a nie mowa, e  nie wiadomo. czy  to jest  z  powodułą ł ś ż  
miasta i SNG wina, czy to jest w rurach wewn trznie?. Jednak na zachodzie, w niektórychę  
krajach s  badania na wyj ciu. Czy to w tej chwili mo na zrobi , bo je eli program, to by o toą ś ż ć ż ł  
atwe do zrobienia w programie. Mój wniosek jest, eby si  nad tym zastanowi .ł ż ę ć

Mam jeszcze  pytanie, takie bardziej  filozoficzne. Tutaj pan poda  cele  strategiczne spó ki,ł ł  
m.in. zaanga owanie w polityk  zarz dzania wiedz . Wyt umaczy  pan to troch  a dawniejż ę ą ą ł ł ę  
to si  mówi o zarz dzanie poprzez efekty. Czy to jest to samo, czy to jest co innego? Panę ł ą  
mówi , e chodzi o wynalazki i inne, ale poprzez efekty zarz dzanie, bo wtedy nie chodzi oł ż ą  
nowo ci, wynalazki i innowacje, ale w ogóle wszelkie oszcz dno ci kosztowe, bo to jest efektś ę ś  
i wtedy za te efekty nagradza . To by a bardzo ciekawa metoda zarz dzania i ona mobilizujeć ł ą  
bardzo do wysi ku, ale, no mo e by  nie wygodna dla kierownictwa, bo pracownicy wtedył ż ć  
nagabuj  kierownictwo a Panie Prezesie, a Panie Kierowniku to i to trzeba zrobi , eby by oą ć ż ł  
lepiej.
Dzi kuj  bardzo.ę ę

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes SNG
Je eli  chodzi  o  uwag  do  ustawy,  to  kolega  tutaj  raczej  przywo a  tak  ciekawostkż ę ł ł ą ę 
lingwistyczn ,  bo  przy  tej  znowelizowanej  ustawie  pojawi o  si  w a nie  s owo,  eą ł ę ł ś ł ż  
przedsi biorstwo musi regularnie prowadzi  badania, i pierwotnie w zamy le ustawodawcy,ę ć ś  
Ministerstwa Infrastruktury by o ci gle. No to zrobili my raban, bo ja w tym czasie by emł ą ś ł  
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ekspertem,  w a nie  Komisji,  która  si  tym zajmowa a  i  mówi em,  no to gratuluj  lobbył ś ę ł ł ę  
producentów tych urz dze  do ci g ego pomiaru, bo trzeba b dzie te urz dzenia wsz dzieą ń ą ł ę ą ę  
ustawi  i miliony z otych na te badania wyda . Potem by a dyskusja mi dzy cyklicznie ać ł ć ł ę  
regularnie. Nie mniej sens jest taki, i to tutaj k ad  g ow , bo by em przy tworzeniu tego wł ę ł ę ł  
Bulach, bo to cz sto chodzi o o s owa, eby ka de z przedsi biorstw wodoci gowych by oę ł ł ż ż ę ą ł  
zobligowane, eby regularnie bada  jako  wody w sieci. To jest adresowane niew tpliwież ć ść ą  
jako nowy obowi zek do ma ych przedsi biorstw a nie do du ych, bo du e maj  odpowiednieą ł ę ż ż ą  
zaplecza, laboratoria i to robi . Natomiast ma e przedsi biorstwa, w ma ych miejscowo ciachą ł ę ł ś  
bardzo cz sto nie maj  sowich laboratoriów i bardzo cz sto zlecaj . Teraz, je eli maj  zleci ,ę ą ę ą ż ą ć  
b d  sanepidowi, b d  jakiemu  autoryzowanemu laboratorium, no to robi  to niech tnie, boą ź ą ź ś ą ę  
musz  za to zap aci . Wi c to raczej taka by a intencja autora. Natomiast, co zreszt  nadalą ł ć ę ł ą  
nie  jeste my zadowoleni, ale  no to by  jaki  kompromis,  je eli  chodzi o czytelno  tegoś ł ś ż ść  
sformu owania. Je li chodzi o kwesti  monitoringu, czy badania wody u klienta, to ustawał ś ę  
tutaj jest jednoznaczna.

Pan Stanis aw Miko ajski – dyrektor ds. technicznych SNGł ł
Badanie wody u klienta, to tylko i wy cznie sanepid jest zobowi zany do kontroli jako ciłą ą ś  
wody  u  odbiorcy  i  tylko  wy cznie  sanepid  mo e  ocenia .  Natomiast  ustawodawcałą ż ć  
wprowadzi  do ustawy jakby zobowi zanie przedsi biorstwa do regularnego badania swojegoł ą ę  
produktu, ze musi mie  wewn trzny system badania, tak, jak Pan Prezes powiedzia  swojegoć ę ł  
produktu, który wypuszcza.  Natomiast to, co ju  klient ma w kranie zale y od sanepidu iż ż  
sanepid powinien z nadzoru robi  tego typu badania i on jest t  instytucj , która rozs dza nać ą ą ą  
kogo wydaje decyzj , co do poprawy, je eli wynik jest niezgodny.ę ż

Radna Zofia Gosz- cz onek Komisjił
Dobrze, ale na ostatnie pytanie nie dosta am odpowiedzi.ł

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes SNG
Czy  to zarz dzanie  widz ,  to jest  zarz dzanie  przez  efekty?  Generalnie  my  prowadzimyą ą ą  
zarz dzanie przez bud etowanie i przez cele a w tej chwili, zreszt  mamy taki system, taką ż ą  
zwany  bud et  komórkowy,  czyli  ka dy  kierownik  negocjuje  swój  bud et,  ma  okre loneż ż ż ś  
zadania i cele do osi gni cia i pó niej one sk adaj  si  na bud et spó ki. Tak, ze wydaje mią ę ź ł ą ę ż ł  
si , ze to jest robione w sposób no chyba typowy. Natomiast ten projekt zarz dzania wiedz ,ę ą ą  
on  ma  na  celu  troszeczk  co  innego.  To  znaczy,  projekt  pobudzenia,  nazwijmy  toę ś  
racjonalizacji,  innowacyjnego  my lenia  –  to  jest  pierwszy  etap,  czyli,  eby  obudzi  wś ż ć  
pracownikach w a nie to my lenie takie, co by tu poprawi  na swoim miejscu pracy, co by tuł ś ś ć  
poprawi  w przedsi biorstwie, eby wyj  z tej takiej postawy pasywnej, ze a co to mi da, ić ę ż ść  
tak nikt nie b dzie mnie s ucha  i tak nikomu si  nie b dzie chcia o co  z tym zrobi  i stadę ł ł ę ę ł ś ć  
jest ten system takiego konkursu wewn trznego.ę

Natomiast drugim etapem, i to jest z jednej strony takie projekty, tak, jak ten pierwszy, który 
trwa  trzy miesi ce i my my go nazwali podaj swoje najlepsze pomys y z ci gu ostatnichł ą ś ł ą  
dwóch lat, natomiast oprócz tego jest ten taki projekt ci g y, czyli, e s  okre lone proceduryą ł ż ą ś  
albo w Internecie  wewn trz  spó ki,  albo takie  s   specjalne  skrzynki  na obiektach,  gdzieą ł ą  
mo na wrzuci , wed ug takiego prostego formularza, e mój pomys  jest taki a taki, uwa am,ż ć ł ż ł ż  

e on zrobi to i to i pomo e i podpis. No i pó niej raz na kwarta  jest podsumowanie tychż ż ź ł  
pomys ów i  wybór  pomys u  kwarta u,  który  zarz d  wprowadza,  no i  pó niej  jest  wybórł ł ł ą ź  
pomys u roku. To jest jakby ten pierwszy etap. Natomiast drugim etapem i takim celem wł  
ogóle  generalnym,  to  jest  zarz dzanie  wiedz ,  który  jest  istotny,  zw aszcza  w  du ychą ą ł ż  
spó kach i w korporacjach spó ek. To znaczy. Wiadomo, e jest wiedza, która jest wiedzł ł ż ą 
bardzo specjalistyczn , ale bardzo cz sto ona jest wiedz  bardzo rozproszon . Czyli chodzi oą ę ą ą  
to, eby w przysz o ci d y  do stworzenia, oczywi cie w oparciu g ównie o intranet, czyli oż ł ś ąż ć ś ł  
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wewn trzn  sie  internetow  takiej biblioteki wiedzy, czy takiej listy dyskusyjnej, e wieleę ą ć ą ż  
dzia ów zajmuje si  ró nymi problemami i niekoniecznie nawzajem o sobie wiedz , no bo toł ę ż ą  
po prostu wynika ze specjalizacji. 

My staramy si  przeciwdzia a  temu, miedzy innymi przez równe takie formy, ale jedn  zę ł ć ą  
nich  jest  kwartalne  zebranie  kadry  kierowniczej,  i  my  z  jednej  strony  jako  zarz dą  
przedstawiamy  informacje  na  temat  co  w  której  dyrekcji  si  dzieje,  jakie  s  zagadnieniaę ą  
poruszane, jakie s  najwa niejsze problemy rozwi zywane a z drugiej strony ci kierownicyą ż ą  
maj  pó niej obowi zek zrobienia tzw. zebra  zdecentralizowanych, co jest kontrolowane,ą ź ą ń  
czyli  musz  zrobi  takie  krótkie  spotkania  ze  swoimi  pracownikami  i  przekaza ,  to  coą ć ć  
us yszeli, oczywi cie jest dyskusja. Czyli mniej wi cej by my chcieli, eby pracownicy bylił ś ę ś ż  

wiadomi. Inny przyk ad, mo e niekoniecznie prosto z tego kierunku dzia ania, to s  tzw.ś ł ż ł ą  
wewn trzne  drzwi  otwarte,  czyli  raz  w  roku,  np.  mamy  tak  ofert ,  e  wywozimyę ą ę ż  
ksi gowo  np.  na  oczyszczalni  Zaspa,  czy  na  oczyszczalni  Wschód,  eby  dotkn li,ę ść ę ę ż ę  
zobaczyli, e to, co zapisuj  w tych ksi gach, to nie tylko jest jaka  liczba, ale, ze to jestż ą ę ś  
rzeczywiste dzia ania spó ki, e tam pracuj  ludzie itd.ł ł ż ą

Wszystkie te dzia ania s u  do tego, eby z jednej strony pracownicy byli jak najbardziejł ł żą ż  
wiadomi celów spó ki i  priorytetów, które zarz d spó ki ustala  a  z  drugiej  strony, ebyś ł ą ł ż  

wiedza,  która jest  w spó ce,  eby by a  jak najbardziej  dost pna, czyli  jakby ko cz c  tenł ż ł ę ń ą  
przyd ugi wywód, ja sobie wyobra am gdzie  na ko cu, e tak jak w tej chwili s  w wieluł ż ś ń ż ą  
dziedzinach bardzo rozbudowane listy dyskusyjne w Internecie, e w takim przedsi biorstwież ę  
jak  nasze,  które  dzisiaj  zatrudnia  700 osób,  w  tym  kilkuset  w sko  wyspecjalizowanychą  
specjalistów,  którzy  pracuj  nad  wieloma  zagadnieniami,  e  kto  sobie  puszcza  w  takią ż ś  
wewn trzny w a nie Internet, e mam taki i taki problem, tu oczywi cie trywializuj , e jakę ł ś ż ś ę ż  
zamykam drzwi w przepompowni, to mi tam jakby jakie  st enie si  zwi ksza. No i taś ęż ę ę  
wiedza gdzie  jest w spó ce, je eli nie w spó ce, to w grupie SNG, je eli nie w grupie SNG,ś ł ż ł ż  
to w grupie przedsi biorstw wodoci gowych i to na ko cu musi da  efekt w postaci w a nieę ą ń ć ł ś  
optymalizacji dzia a .ł ń

Radny Czes aw Nowak – cz onek Komisji ł ł
Prosz  Pa stwa. Tak, jak niewielu tu z Pa stwa. Ja jestem chyba najbardziej zainteresowany,ę ń ń  

eby oczyszczalnia Zaspa zosta a zlikwidowana. Otó  tak si  sk ada, e jestem dyrektoremż ł ż ę ł ż  
Wolnego Obszaru Celnego i ko ców z t  czyst  wod  ma miejsce odp yw w WOC, tak, eń ą ą ą ł ż  
pod budynkiem WOC ten zapach oczyszczalni jest  wyczuwalny, ale nie jest  tak, jak by oł  
kiedy . ś

Chcia bym poruszy  takie sprawy. Bardzo si  ciesz , bo od siedmiu lat uczestnicz  w takichł ć ę ę ę  
spotkaniach  z  zarz dem  spó ki,  kiedy  spó ka  przedstawia  swoje  problemy,  zamierzenia  ią ł ł  
plany, zawsze spotyka si  z radnymi i w sposób kompleksowy, jasny i przejrzysty przedstawiaę  
swoje zamierzenia i równie  to, co j  trapi. No jeste my spó ce do tej pory przychyli, nawetż ą ś ł  
wtedy, kiedy wyst powa y drastyczne sprawy, jak podwy ka cen, to my my tutaj spó ce jakoę ł ż ś ł  
radni pomagali, i panowie z zarz du spó ki musicie  powiedzie  równie , e w nas macieą ł ć ż ż  
sprzymierze ców. To, ze jeste cie otwarci, macie dobry kontakt i nie boicie si  dyskusji oń ś ę  
wodzie, wiadczy o tym, e spotykacie si  z mieszka cami przedstawiacie, dyskutujecie o tejś ż ę ń  
wodzie itd. mówicie, co jest dobre, co nie dobre, dlaczego akurat taka cena, dlaczego st d taą  
woda itd. itd. My l  , e ta otwarto  firmy na spotkania na problemy, które mieszka cyś ę ż ść ń  
maj , z naszej strony nale y oceni  pozytywnie. Takie spotkania uwa am za konstruktywne ią ż ć ż  
one roz adowuj  te wszelkie napi cia, jakie mog  narosn  wokó  problemów z wod , zeł ą ę ą ąć ł ą  

ciekami.ś
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Mam jeszcze problem taki. Otó  wiadomo, e ceny wody wp yn y w sposób drastyczny naż ż ł ęł  
ograniczenie  poboru  wody,  mimo,  ze  przecie  budujemy  nowe  osiedla  mieszkaniowe  iż  
wydawa oby si , e tych mieszka  przybywa, to jakby zu ycie wody jest ograniczone, bo onoł ę ż ń ż  
nadal spada. Ja tu rozumiem mieszka ców, ale jak to si  ma do zak adów pracy? Czy du eń ę ł ż  
zak ady pracy licz  si  z wod , czy si  nie licz ? Jak to wygl da, czy zak ady pracy chcł ą ę ą ę ą ą ł ą 
mie  np. nie tylko oczyszczalnie, ale te  i studnie? Czy nowe osiedla buduj  swoje uj cia,ć ż ą ę  
swoje studnie g binowe, jak to wygl da, bo chcia bym wiedzie  jak jest polityka wasza, czyłę ą ł ć  
wy na to si  zgadzacie, czy si  na to zgadzacie, bo jeste cie spó k  z miastem i tu powinienę ę ś ł ą  
by  wspólny interes miasta i wasz.ć

Sprawa ostatnia. Wiem, e zamierzali cie podnie  ceny wody i cieków na przysz y rok, ależ ś ść ś ł  
jak przeczyta em w prasie od tego odst pujecie i tej podwy ki nie b dzie, co na to wp yn o?ł ę ż ę ł ęł

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes SNG
Chcia bym podzi kowa  Panu radnemu za takie mi e s owa pod adresem naszej firmy.ł ę ć ł ł

Radny Czes aw Nowak – cz onek Komisji ł ł
Ja nie prawi  Pa stwu komplementów, tylko stwierdzam fakty.ę ń

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes SNG
My te  tutaj musz  powiedzie , e mamy dyskomfort,  to jest takie skromne pomieszczenie,ż ę ć ż ż  
ale tak, jak mówi em na pocz tku liczymy, e Pa stwo zrozumiecie, ze m.in. jak wygl da toł ą ż ń ą  
pomieszczenie, to jest równie  i zawarta cena wody, bo to wszystko w a nie sk ada si  naż ł ś ł ę  
cen  wody. To jest zawsze taki trudny wybór, bo je eli Pa stwo by dzisiaj pojechali np. naę ż ń  
uj cie  w Straszyn, to ono ju  nie jest  takim powodem dumy i luksusowym obiektem, jakę ż  
kiedy  te wycieczki tam prawie codzienne przyje d a y, bo wszystko tam kosztuje. On byś ż ż ł ł 
fajnym obiektem zaraz  po wykonaniu tej inwestycji, gdzie wszystko by o nowe, natomiastł  
pó niej  m.in.  te  i  w  wyniku  w a nie,  e  to  uj cie  nigdy  nie  pracowa o  z  zak adanź ż ł ś ż ę ł ł ą 
wydajno ci , no to przecie  nie mo emy wydawa  pieni dzy na ogrzewanie, na o wietlenie.ś ą ż ż ć ę ś  
Nie ma sensu na takie typowe przemys owe budownictwo, elewacji  utrzymywa  w stanieł ć  
jakim  tam b yszcz cym, chodzi o to, eby to nie ciek o, eby nie by o jakby degradacjiś ł ą ż ł ż ł  
maj tku ponad to, co wynika z normalnego zu ycia. My w tej chwili tworzymy jakby taką ż ą 
kultur  zarz dzania t  infrastruktur  pod katem tylko i wy cznie optymalnych kosztów, coę ą ą ą łą  
nie znaczy, eby my chcieli, nie wiem, je dzi  pordzewia ymi samochodami, wi c to jestż ś ź ć ł ę  
zawsze jaki  wybór, po pierwsze s  to sprawy bhp i ochrony rodowiska, po drugie jest jakiś ą ś ś 
walor estetyczny, który musi by  racjonalny i pó niej jest ta w a nie cena.ć ź ł ś

Wracaj c  do  uwagi  o  zu yciu  i  konsumpcji  wody,  to  ja  niestety  musz  powiedzie  zą ż ę ć  
przykro ci , e ilo  mieszka ców Gda ska spada ca y czas co roku, co jest zwi zane zś ą ż ść ń ń ł ą  
migracj  ludzi  do  s siednich  gmin,  czyli  to  s  te  kierunki  rozwoju,  które  wytyczają ą ą ą 
developerzy tam buduj c mieszkania. W ci gu ostatnich dwóch, trzech lat ilo  mieszka cówą ą ść ń  
spad a mniej wi cej ok. 2, 3%, ale to jest trend, tak samo jest w Sopocie.ł ę

Radna Zofia Gosz – cz onek Komisjił
W Gdyni jest odwrotnie.

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes SNG
W Gdyni nie mamy danych, wi c trudno mi powiedzie . Na pewno to jest zwi zane równieę ć ą ż 
z koncepcj  granic administracyjnych, to nie jest ucieczka z miasta, tylko to jest przej cieą ś  
przez granice, bo tam np. ten developer wybudowa  tam mieszkania. Natomiast te spadki nieł  
s  ju  jakie  dramatyczne. Prosz  zwróci  uwag , e praktycznie nie pos ugujemy si  tymą ż ś ę ć ę ż ł ę  
argumentem, chocia  oczywi cie on jest, oczywi cie, ze koszty sta e w tym, to jest ok. 70%,ż ś ś ł  
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czyli my musimy je ponie  natomiast nie uwa amy, eby w tych kwotach musieli u ywaść ż ż ż ć 
za argument, zw aszcza, e niestety mieszka cy i media nie chc  zrozumie  tej zale no cił ż ń ą ć ż ś  
ekonomicznej. 

Je li chodzi o indywidualne uj cia i oczyszczalnie dla przemys u. To oczywi cie, e to jestś ę ł ś ż  
problem i oczywi cie to jest bardzo niebezpieczne i okresowo s  takie próby. Mo e atwiejś ą ż ł  
b dzie powiedzie  o lokalnych oczyszczalniach cieków dla terenów przemys owych. Z tymę ć ś ł  
si  nigdy nie spotkali my w praktyce chyba, ale pomys y ci gle wracaj  i to z równych stron,ę ś ł ą ą  
nawet tutaj nas si  sami politycy czasami pytaj  a jak si  zabezpieczacie, eby oczyszczalniaę ą ę ż  
Wschód by a konkurencyjna, bo kto  sobie wybuduje lokaln  ma  oczyszczalni  itd.ł ś ą łą ę

Pan Stanis aw Miko ajski – dyrektor ds. technicznych SNGł ł
By  jeden podmiot Baltic Malag, który wybudowa  swoj  oczyszczalni .ł ł ą ę

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes SNG
Tak, ale nie by  pod czony do systemu  gda skiego i zrzuca  bezpo rednio do morza.ł łą ń ł ś

Pan Stanis aw Miko ajski – dyrektor ds. technicznych SNGł ł
 Nie by  pod czony do naszej oczyszczalni, tylko zrzuca  swoje cieki prosto do morza i toł łą ł ś  
by  precedens.ł

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes SNG
Ale ciek jest ciekiem. Definicja jest taka, niestety dzia a to jakby w drug  stron , e je eliś ś ł ą ę ż ż  
s  wi ksze ni  dopuszczalne st enie dla cieków komunalnych, to ma obowi zek zrobieniaą ę ż ęż ś ą  
podczyszczalni,  a  je eli  oczy ci  prawie  do czystej  wody to dalej  jest  ciekiem i  nie  maż ś ś  
podstaw,  eby w ten sposób np. da  inn  taryf .  Czyli  interes  przemys u  jest  taki,  ebyż ć ą ę ł ż  
trzyma  si  w  górnych  granicach  umowy,  bo  w  ka dej  umowie  okre lamy  parametryć ę ż ś  

cieków, nie doczyszcza  wi cej bo to kosztuje, ale my przyjmiemy w normalnej taryfie teś ć ę  
cieki i to jest wszystko. ś

Natomiast inne zagadnienie jest, je li chodzi o wod  i tutaj jest kilak uj  wybudowanych wś ę ęć  
takim entuzjastycznym stylu przez spó dzielnie mieszkaniowe, m.in. Suchanino, Zakoniczyn,ł  
czyli spó dzielnie zw aszcza te, które by y w sferze zasilania przez uj cie Straszyn, mówi y,ł ł ł ę ł  
no to dobrze my zbudujemy w asne uj cie, oczywi cie g binowe i w ten sposób b dziemył ę ś łę ę  
promowa  mieszkania,  ze  one  nie  s  zasilane  ze  Straszyna.  Tylko,  ze  po  kilku  latachć ą  
przychodz  do nas i si  pytaj , czy mogliby my przej  do eksploatacji, bo to jest drogie, toą ę ą ś ąć  
wymaga  specjalistycznej  wiedzy,  zezwolenia  geologa  itd.  i  praktyka  jest  taka,  e  to  sż ą 
chybione  inwestycje.  Natomiast  jest  to  sprawa  bardzo  populistyczna,  je li  chodzi  oś  
mieszkaniówk . Obecnie jeste my na etapie przejmowania w a nie takiego indywidualnegoę ś ł ś  
uj cia na osiedlu stoczniowym Kalina za obwodnic  i prawdopodobnie w czymy.ę ą łą

Pan Andrzej Osi ski – dyrektor ds. eksploatacyjnych SNGń
My  je  zatrzymamy  jako  uj cie  rezerwowe,  a  b dziemy  dostarczali  wod  z  uj ciaę ę ę ę  
Sm gorzyno.ę

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes SNG
Bo to jest po prostu nie ekonomiczne eksploatowanie tak ma ych uj  do tak du ej sieci. Nieł ęć ż  
mówi c o tym, eby tam dotrzyma  parametry te, które wymagaj  normy jako ci wody toą ż ć ą ś  
kosztuje kilka razy dro ej, jak na du ym obiekcie i to jest tutaj taka dygresja, bo Pa stwoż ż ń  
wiedz , ze w Gda sku jest drugi operator Unikom, czyli to jest spó ka, która zosta a powo anaą ń ł ł ł  
dla obs ugi logistycznej kompleksu Kokoszek, czyli  na bazie tej fabryki budowy domów ił  
wiadomo, e oni tam maj  telefony, ciep o, wod , bo pr du chyba nie, no i w miar , jak tamtoż ą ł ę ą ę  
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zacz o si  dzieli  na spó ki i w ko cu do tego dosz a jaka  mieszkaniówka, oni si  stali poęł ę ć ł ń ł ś ę  
prostu takim operatorem, tylko e  te  uj cia,  które oni eksploatuj ,  no to po prostu mogż ę ą ę 
powiedzie ,  e  to nie jest ten standard i  ta gwarancja jako ci, któr  my proponujemy dlać ż ś ą  
mieszka ców Gda ska, dlatego, ze to si  po prostu przek ada na du o wi ksze nak ady a oniń ń ę ł ż ę ł  
te  maj  problem, e ci odbiorcy musz  im zap aci  i akurat z tego punktu widzenia, to naż ą ż ą ł ć  
pewno najlepszym rozwi zaniem by oby aby na tym obszarze by  jeden operator i to nie zą ł ł  
powodu konkurencyjno ci, tylko z powodu gwarancji jako ci us ug. ś ś ł

Natomiast  historycznie  w  Gda sku  z  powodu  okre lonej  polityki,  g ównie  Urz duń ś ł ę  
Wojewódzkiego i Ge4ologa Wojewódzkiego jest lista zak adów pracy, które posiadaj  w asneł ą ł  
uj cia wody, w tym równie  wód kredowych i to ca y czas jeszcze funkcjonuje pomimo, eę ż ł ż  
dyskusja okresowo na ten temat trwa od 15, 20 lat. Takim przyk adem jest EC, jest takimł  
przyk adem Zarz d Portu, wszystkie stocznie itd. nie mówi  o szpitalach, bo szpitale na mocył ą ę  
prawa maj  obowi zek posiadania alternatywnego sposobu zasilania w wod , z regu y jakaą ą ę ł ś 
studnia  tam gdzie  jest  odwiercona,  ale  ten ci ki  przemys  ma  swoje  uj cia  wody.  Naś ęż ł ę  
przyk ad ze stoczni  nasza relacja jest taka, e chocia  nasz ruroci g przebiega wzd u  p otu,ł ą ż ż ą ł ż ł  
to my nie dostarczamy do stoczni wody, tylko odbieramy cieki. Je eli cz  tej wody jestś ż ęść  
u ywana do procesów technologicznych, to ona nie musi spe nia  tak wysokich parametrów,ż ł ć  
jak woda w sieci miejskiej, to jest prawda. By  mo e jakim  rozwi zaniem, na pewno nie nać ż ś ą  
dzisiaj,  tylko na przysz o  to by oby ustalenie jakiej  taryfy  za  sprzeda  hurtow , cenł ść ł ś ż ą ę 
bardziej  atrakcyjn , bo ten ruroci g za  p otem jest.  By  okres, kiedy stocznia mia a  du eą ą ł ł ł ż  
problemy finansowe i nam nie p aci a i stocznia nie mo e bez trzech mediów funkcjonował ł ż ć 
bez pary, bez gazów i bez wody, no i bardzo powa ne mieli my rozmowy z dyrekcj  i wż ś ą  
ko cu wysz o na to, e mo emy odci  „kolebk ”, no ale mówimy oci , to tak nie bardzo,ń ł ż ż ąć ę ąć  
lepiej,  eby  nam  p acili,  bo  gdyby my  mieli  odci ,  to  jak  by my  mieli  to  zrobi ?ż ł ś ąć ś ć  
Mogliby my tylko i wy cznie zatka  cieki, spowodowa  katastrof  ekologiczn - wylew, boś łą ć ś ć ę ą  
w a nie odcinanie cieków, zw aszcza gdy to s  du e zrzuty jest bardzo problematyczne, boł ś ś ł ą ż  
jest  dopuszczalne w wietle  prawa,  ale  jakby nie do ko ca z  uwagi  na to, e  ten co siś ń ż ę 
zdecyduje  ,  wiadomie wywo uje  pewn  okre lon  sytuacje  zagro enia.  Tak, e  po tymś ł ą ś ą ż ż  
wzgl dem  odci cie  wody  jest  du o  prostsze.  Na  dzie  dzisiejszy  wszystko  jest  dobrze,ę ę ż ń  
stocznia nam p aci, uda o si  unikn  tego dylematu.ł ł ę ąć

Dlaczego nie b dzie podwy ki w roku 2006. My my przez wiele lat czekali na tak  sytuacj ,ę ż ś ą ę  
aby móc nie podwy sza  ceny wody. Bardzo si  ciesz , e uda o si  to zrobi , to si  uda o zż ć ę ę ż ł ę ć ę ł  
kilku  powodów.  Oczywi cie  ten  g ówny  to  jest  jednak  malej ca  inflacja,  aczkolwiekś ł ą  
obiektywnie trzeba powiedzie ,  e  jest  okre lona sytuacja  na rynkach wiatowych, je elić ż ś ś ż  
chodzi o paliwa, je eli chodzi o chemikalia, oczywi cie te . Z tym, e powied my, ze to nież ś ż ż ź  
wp ywa w sposób decyduj cy na nasze koszty, ale ma wp yw. Natomiast w tej chwili, boł ą ł  
zreszt  Pa stwo, nie znam jeszcze harmonogramu, ale je eli my mamy wej , e tak powiemą ń ż ść ż  
w sposób uproszczony z t  cen  na 24 listopada, to niew tpliwie Przewodnicz cy Rady sią ą ą ą ę 
bardzo szybko zwróci do Pana Przewodnicz cego Komisji o wskazanie terminu posiedzenia,ą  
kiedy mo e by  ten punkt dyskutowany. Na razie wiem tylko, to jest informacja z dzisiaj, eż ć ż  
w poniedzia ek ten punkt ma by  na Komisji Bud etowej.ł ć ż

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Otrzymali my  ten  projekt  do  skrytek  i  jako  Komisja  b dziemy  ten  projekt  uchwa yś ę ł  
rozpatrywali za tydzie   tj. 15 listopada. Zapraszamy Pa stwa na posiedzenie. ń ń

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes SNG
Tam b dzie troszeczk  zmian, pomimo tego, e jest wzrost zero, to b dzie zmiana mi dzyę ę ż ę ę  
kalkulacj  samej wody a samych cieków, dlatego b dziecie Pa stwo musieli si  tym zaj ,ą ś ę ń ę ąć  
bo  gdyby  nie  to,  bo  w  nowej  ustawie  pojawi a  si  po  raz  pierwszy  mo liwo ,  eł ę ż ść ż  
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przedsi biorstwo mo e zawnioskowa  o wyd u enie tej taryfy na kolejny roku. My e myę ż ć ł ż ż ś  
nie skorzystali z tego, bo to jest niemo liwe. Natomiast wracaj c do tego pytania, tak ju  naż ą ż  
serio. Za chwil  Pan Prezes Skarbek dojedzie na posiedzenie, eby wzi  udzia  w dyskusji,ę ż ąć ł  
ale GIWK nam nie podwy szy  czynszu dzier awnego w Gda sku, co jest w ogóle punktemż ł ż ń  
wyj cia, dlatego, e w tej chwili istotnym elementem naszych kosztów i naszej taryfy jestś ż  
czynsz. O czynszu decyduje GIWK, jako w a ciciel. GIWK ma zwi kszone potrzeby jak wł ś ę  
ubieg ym roku, czyli 2006 do 2005, ale pokry  je sobie z innych róde , m.in. z czynszu, zł ł ź ł  
gmin s siedzkich, czyli tych które miedzy innymi wprowadzaj  cieki i kupuj  wod  i m.in. zą ą ś ą ę  
czynszu z Sopotu. Tak, e je li uda o si  uzyska  t  sytuacj , ze nie wzrós  czynsz, no toż ś ł ę ć ą ę ł  
poprzez m.in. te programy optymalizacyjno- oszcz dno ciowe, które tutaj wspomina em jakoę ś ł  
priorytetowe dla nas znale li my tak  opcj , ze jest mo liwy wzrost zero. No i Pan Prezydentź ś ą ę ż  
zaakceptowa , co oczywi cie nie daje adnej prognozy na cen  na rok 2007, bo to jest jakbył ś ż ę  
ekonomia i tutaj na pewno nie oznacza to, e za rok cena nie wzro nie.ż ś

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Czy  skutecznie  ju  wiemy,  jak  mo na  usun  nieszczelno ci  na  bioreaktorach  naż ż ąć ś  
oczyszczalni cieków Wschód, czy to jest tylko kwestia sporu, czy to jest jeszcze kwestiaś  
poszukiwania rozwi zania?ą

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes SNG
Najgorsze  to,  co nas  w tej  chwili  tutaj  dobija,  to  jest  to  jednak jednoznaczne praktyczne 
potwierdzenie,  e  naprawione metod  Budimexu  reaktory  ciekn . Pomimo tego, ze  jedenż ą ą  
reaktor jest wyklejony w ca o ci i on te  cieknie. W zwi zku z tym my my zaproponowalił ś ż ą ś  
alternatywn  metod  naprawy, która w a nie jest mniej wi cej cztery razy dro sza od tej,ą ę ł ś ę ż  
któr  zastosowa  Budimex, która polega na wyci ciu nowej bruzdy i jak gdyby wklejeniu ią ł ę  
zabetonowaniu nowej ta my od nowa.ś

Radny Marek Polaszewski – cz onek Komisjił
Czy to jest technologia, która by a stosowana?ł

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes SNG
Czy   to  jest  technologia,  która  by a  stosowana?  Trudno  powiedzie ,  to  jest  koncepcjał ć  
odtworzenia tego pierwotnego stanu, który tam mia  by , bo to, co proponuje Budimex, to jestł ć  
po prostu obklejanie takimi a la plastrami ca ej tej konstrukcji, na co my si  nie zgadzamy,ł ę  
pomijaj c fakt, e si  okazuje, e cieknie, to okresowo te bioreaktory s  poddawane ró nymą ż ę ż ą ż  
czynno ciom eksploatacyjnym, w tym m.in. czyszczeniu dna, opró nianiu tych zbiorników iś ż  
teraz mówi c obrazowo, je eli wejdzie tam cz owiek z opat , bo to tak b dzie si  odbywa o,ą ż ł ł ą ę ę ł  
to on i tak zniszczy te plastry, chc c wykona  swoj  prac , wi c my si  nie zgadzamy z taką ć ą ę ę ę ą 
koncepcja techniczn . Natomiast, w tej chwili dzisiaj odbywa si  pierwsze posiedzenie S duą ę ą  
Arbitra owego zgodnie z umow , które mia o podpisane miasto z Budimexem, i ta spraważ ą ł  
b dzie  si  rozwija a.  Miasto  na  pewno,  jako  inwestor  mo e  mie  tylko  jeden  cel,  tzn.ę ę ł ż ć  
spowodowanie skutecznej naprawy tych urz dze . Natomiast, jak b dzie ostateczna formaą ń ę  
prawna osi gni cia tego efektu, czy poprzez jak  tam ugod , czy poprzez wyrok s dowy,ą ę ąś ę ą  
czy poprzez jakie  inne, to jest sprawa wtórna.ś

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Czy odpady - osady s  wywo one na Wi link ?ą ż ś ę

Pan Andrzej Osi ski – dyrektor ds. eksploatacjiń
Przepraszam bardzo. T  informacj  pomin em informuj c Pa stwa o osadach, informacjaą ę ął ą ń  
jest w Pa stwa materiale. Osady s  u ywane do rekultywacji ha dy fosfogipsów w Wi lince,ń ą ż ł ś  
zgodnie z zaakceptowanym przez Wydzia  rodowiska projektem, zgodnie z informacj , którł Ś ą ą 
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oficjalnie i transparentnie przekazali my Wojewódzkiemu Inspektorowi Ochrony rodowiska.ś Ś  
W tym roku wywie li my 10.000mź ś 3   osadów. Natomiast jest na to projekt rekultywacyjny 
przez  wszystkie  instytucje  zaakceptowany.  Jest  przebadana  na  bie co  jako  naszychżą ść  
osadów, jest to nieprawda, ze s  to osady niebezpieczne i dalszy ci g realizacji tego projektuą ą  
b dzie wykonywany w roku 2006, jak Pa stwo z materia ów wiecie, b dzie to kolejne 10.000ę ń ł ę  
m3  .  nie ukrywamy,  e chcieliby my te 10.000 mż ś 3    wywie  jak najszybciej,  dlatego, eźć ż  
najlepiej jest aby je wywozi  w okresie zimowym, wtedy, kiedy s  mniejsze zapachy, kiedyć ą  
one s  przemarzni te, ni  w okresie letnim, wtedy kiedy jest okres emisji odorów i okresą ę ż  
ewentualnych  perturbacji  zapachowych,  ale  oczywi cie  te  musimy  dzia a  w  pewnymś ż ł ć  
porozumieniu z Gda skimi Zak adami Nawozów Fosforowych, one musza mie  okre lonń ł ć ś ą 
powierzchni , zgodnie z  projektem rekultywacji  i  dopiero musimy realizowa  ten projekt,ę ć  
kiedy jest odpowiednia technologia, powierzchnia, warunki.

Pan Zbigniew Maksymiuk – Prezes SNG
A pro po zapachów i odorów. Na pewno Pa stwa zainteresuje wiadomo , e w Osowie doń ść ż  
dzisiaj  nie s  sp awione cieki. Czyli  tak, jak tam spontanicznie zadeklarowa  ten lokalnyą ł ś ł  
operator Pan Marsza kowski, to by o 13 lipca dok adnie, i jak wiece burmistrz ukowa wr czł ł ł Ż ę  
wyg osi  oskar enie pod naszym kontem SNG, e my nie umiemy tam zarz dza , a okaza oł ł ż ż ą ć ł  
si , e by  to wp yw le skanalizowanych i le oczyszczonych cieków z Chwaszczyna, któreę ż ł ł ź ź ś  
jak wp ywa y na teren  Osowa, to zacz y z nich si  wydobywa  odory, i pomimo zapowiedził ł ęł ę ć  
13  lipca,  e  zaczn  tam  z  powrotem  sp awia ,  ca y  czas  wo  samochodami,  co  myż ą ł ć ł żą  
kontrolujemy. Jeste my ciekawi, co b dzie dalej, bo niew tpliwie tam ten biznes jakby siś ę ą ę 
pogorszy  .ł

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Dzi kuj  bardzo. Czy s  jeszcze jakie  pytania. Nie ma, przechodzimy do nast pnego punktuę ę ą ś ę  
obrad Komisji.

PUNKT – 5
Informacja GIWK o stanie zaawansowania projektu  wodno - ciekowegoś
Przedstawia:  Przedstawiciel Gda skiej Infrastruktury Wodoci gowo-Kanalizacyjnejń ą

Pan Marek Palusi ski –GIWK - koordynator projektu wodno- ciekowego ń ś
Jestem  odpowiedzialny  za  wdro enie  ca ego  projektu  wodno -  ciekowego.  Na  wst pież ł ś ę  
poprosz  Pani  Bo en  Krzemi sk ,  koordynatora  dzia u  prawnego  o  przedstawienieę ą ż ę ń ą ł  
Pa stwu informacji na temat formalnej strony przygotowania wniosku, mo e ju  ko cowegoń ż ż ń  
etapu  a  ja  pokrótce  przedstawi  Pa stwu  harmonogram  i  poziom  zaawansowaniaę ń  
poszczególnych kontraktów.

Pani Bo ena Krzemi ska- Koordynator Dzia u Prawnego GIWKż ń ł
Przede wszystkim dobra informacja. Gda ski projekt wodno –  ciekowy zosta  w ubieg ymń ś ł ł  
tygodniu przes any do Komisji Europejskiej do Brukseli. Z tego co wiemy w tej chwili, został ł 
przeprowadzony wst pny proces zatwierdzenia planu finansowego. W tej chwili jest nast pnyę ę  
proces zwi zany z dok adnym sprawdzaniem wniosku pod k tem tych wszystkich aspektów,ą ł ą  
które w studium wykonalno ci zosta o przedstawione. ś ł

Z tego co wiedzia am, to Pa stwo chc  uzyska  informacj  dlaczego gda ski projekt wodnoł ń ą ć ę ń  
–  ciekowy  zosta  wys any  do  Brukseli  w a nie  teraz?  To  jest  tak  naprawd  sytuacjaś ł ł ł ś ę  
stworzona  nie  przez  nas,  tylko  tak  naprawd  jest  to  sytuacja  stworzona  przez  naszeę  
Ministerstwa,  czyli  tutaj  mówi  o  Ministerstwie  Gospodarki,  Ministerstwie  rodowiska  ię Ś  
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generalnie chodzi ca y czas o transpozycj  przepisów unijnych. Jest bardzo du a rozbie noł ę ż ż ść 
mi dzy  przepisami  unijnymi  a  przepisami  polskimi.  O  ironio,  i  to  mówi  z  pe nę ę ł ą 

wiadomo ci   polskie przepisy s  bardziej restrykcyjne ni  przepisy Unii Europejskiej. Myś ś ą ą ż  
wymagamy wi cej i wymagamy bardziej obostrzone procedury ni  wymaga tego Komisjaę ż  
Europejska.  I  tak  naprawd  na  etapie,  prosz  mi  wierzy ,  tych  kilku  miesi cy,  któreę ę ć ę  
sp dzi am razem z moimi kole ankami i kolegami w pracy, dzie  w dzie  spotykali my się ł ż ń ń ś ę 
z  absurdami.  Absurdami,  jak udowodni  Komisji  Europejskiej  to, e  tak naprawd  to, coć ż ę  
zrobili my w polskich przepisach i to co robi  Ministerstwa ma jakikolwiek sens.ś ą

Konkrety. To nad czym pracowali my przez ostatnie kilka miesi cy, to tak naprawd  kwestiaś ę ę  
odpowiedzi sobie na pytanie, czy np. kanalizacja  jest to przedsi wzi cie, które wchodzi wę ę  
Rozporz dzenie  i  w przypadku kanalizacji,  czy  nale y  wykona  ocen  oddzia ywania  naą ż ć ę ł  

rodowisko, czy te  nie. My l , e Pa stwo wszyscy  s yszeli  o tym, do jakich absurdówś ż ś ę ż ń ł  
dochodzi, ze je eli k adziemy rur , która ma np. 5 m, to trzeba dokona  oceny oddzia ywaniaż ł ę ć ł  
na rodowisko. My takich inwestycji, Pa stwo doskonale wiedz , jak rozleg y jest gda skiś ń ą ł ń  
projekt wodno –  ciekowy.  To tak naprawd  28 zada ,  które powoduj ,  e  Gda sk jestś ę ń ą ż ń  
jednym wielkim placem budowy. Struktura i ró norodno  tych zada  s  tak wielkie, tychż ść ń ą  
post powa  jest tyle, e tak naprawd  stan li my przed sytuacj , e albo dostosujemy to, coę ń ż ę ę ś ą ż  
si  znajduje w gda skim projekcie wodno – ciekowym do wymogów Komisji Europejskiej,ę ń ś  
albo tak naprawd  mo emy po egna  si  z gda skim projektem wodno –  ciekowym. Toę ż ż ć ę ń ś  
by a walka z czasem.ł

O  co  chodzi?  Otó  28  lipca  2005  roku  wesz a  w  ycie  nowelizacja  prawa  ochronyż ł ż  
rodowiska.  Prawo ochrony rodowiska zmieni o si  w  ten sposób, e  wymy lono sobieś ś ł ę ż ś  

decyzje o rodowiskowych uwarunkowaniach zgody na realizacj  przedsi wzi cia. Po co?ś ę ę ę  
Otó  przed  pozwoleniem  na  budow ,  ka dy  inwestor  musi  uzyska  decyzj  oż ę ż ć ę  

rodowiskowych  uwarunkowaniach  zgody  na  realizacj  przedsi wzi cia,  która  pokazujeś ę ę ę  
proces oceny oddzia ywania na rodowisko.  Ta ocena oddzia ywania na rodowisko to jestł ś ł ś  
takie  badanie,  w  którym  si  stwierdza,  czy  przedsi wzi cie  mo e  oddzia ywa  naę ę ę ż ł ć  

rodowisko, czy te  nie, a je eli mo e to w jakim stopniu. Przez kilka tygodni, ani polskieś ż ż ż  
Ministerstwo Gospodarki, ani Ministerstwo rodowiska nie potrafi o nam poda  definicji, coŚ ł ć  
to  jest  przedsi wzi cie,  zacz li my  tak  naprawd  od  fundamentów,  nikt  nie  potrafię ę ę ś ę ł 
zdefiniowa  s owa przedsi wzi cie. Czy gda ski projekt wodno –  ciekowy mo na uznać ł ę ę ń ś ż ć 
przedsi wzi ciem, czy poszczególne zadania, które s  uj te w projekcie mo na uzna  jakoę ę ą ę ż ć  
przedsi wzi cie.ę ę

Nast pna sprawa. Gda ski projekt wodno –  ciekowy to s  zadania, które s  zró nicowaneę ń ś ą ą ż  
jako ciowo.  Mówimy  o  kanalizacji,  mówimy  o  wodoci gach,  mówimy  o  oczyszczalniś ą  

cieków. Czy  te  wszystkie  zadania  mo na powi za  technologicznie,  czy  te  nie? Czyliś ż ą ć ż  
pierwszy problem tak naprawd  z definicj . I teraz. Czy dla ca ego projektu, który ma 28ę ą ł  
zada  wyst pujemy  o  jedn  decyzj  o  rodowiskowych  uwarunkowaniach  zgody  nań ę ą ę ś  
realizacj  przedsi wzi cia, czy te  dal ka dego zadania, dla ka dego pozwolenia na budowę ę ę ż ż ż ę 
wyst pujemy o oddzieln  decyzj . Odpowiedzi na te pytania powodowa y dla nas sytuacj ,ę ą ę ł ę  

e  albo  28  zada ,  w  których  jest  kilkadziesi t  pozwole  na  budow  musia y  uzyskaż ń ą ń ę ł ć 
dodatkowe decyzje  administracyjne.  Ka da decyzja  administracyjna  to jest  czas.  Pa stwoż ń  
wiedz , e jest wszcz cie procedury, s  momenty odwo awcze, wszystko trwa. My mieli myą ż ę ą ł ś  
na to tak naprawd  miesi c.  Powiedziano nam,  ze  do 7 pa dziernika  musimy  uzupe nię ą ź ł ć 
za cznik 1 i 1A o te wszystkie procedury administracyjne. łą

Co  zacz li my  robi ?  W  pewnym  momencie  uzyskali my  informacj ,  e  jednakę ś ć ś ę ż  
przedsi wzi ciem  w  rozumieniu  ustawy  o  ochronie  rodowiska  jest  nie  gda ski  projektę ę ś ń  
wodno – ciekowy, bo w ten sposób nie mo emy go traktowa , tak naprawd  jest to ka deś ż ć ę ż  
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zadanie  a  jeszcze  lepiej  by  by o,  gdyby my  traktowali  jako  przedsi wzi cie  ka deł ś ę ę ż  
pozwolenie na budow . Uda o nam si  uzyska  zapewnienie, e to b dzie podzia  na grupy,ę ł ę ć ż ę ł  
czyli,  tam,  gdzie  s  powi zania  technologiczne.  Je eli  jest  kanalizacja,  to  jest  decyzjaą ą ż  

rodowiskowa, je eli s  wodoci gi –  to jest edycja rodowiskowa, je eli jest oczyszczalniaś ż ą ą ś ż  
cieków – to jest decyzja rodowiskowa. Wszystko by oby dobrze, gdyby si  nie okaza o, eś ś ł ę ł ż  

tak naprawd  28 zada , czyli kilkadziesi t pozwole  na budow  ma sytuacje takie, e dlaę ń ą ń ę ż  
cz ci,  to  jest  kwestia  tej  kanalizacji.  Je eli  chodzi  o  kanalizacj  sytuacja  by a  taka,  zeęś ż ę ł  
kanalizacja  b d  by a  w  Rozporz dzeniu  kwalifikuj cym  je  jako  przedsi wzi cieą ź ł ą ą ę ę  
wymagaj ce oceny oddzia ywania na rodowisko, b d  i nie by a. Cztery razy zmienia y sią ł ś ą ź ł ł ę 
przepisy i wtedy, kiedy by  wniosek o wydanie pozwolenia na budow  i kanalizacja by a, toł ę ł  
by a przeprowadzona procedura ocena oddzia ywania na rodowisko, jak kanalizacji nie by o,ł ł ś ł  
to oceny oddzia ywania na rodowisko nie by o. ł ś ł

My  maj c  pozwolenie  na  budow ,  nas  Komisja  Europejska  pyta,  czy  dla  danegoą ę  
przedsi wzi cia by a dokonana procedura oddzia ywania na rodowisko, i my mówimy nie.ę ę ł ł ś  
Ale dlaczego? Dlatego, e polskie przepisy tego nie wymagaj . Ale nas nie interesuj  polskież ą ą  
przepisy, to jest rozumowanie Komisji Europejskiej. Polski ustawodawca, eby za agodzi  tż ł ć ą 
sytuacj , z któr  si  spotkali my da  nam dwa przepisy przej ciowe, tzw. art. 10 i art. 19,ę ą ę ś ł ś  
które  s  tak  naprawd  potworkiem  stworzone  pod Fundusz  Spójno ci  i  to  jest  nast pnyą ę ś ę  
problem, nikt przez wiele tygodni nie wiedzia  jak je interpretowa . W ko cu uzgodnionoł ć ń  
wersj . ę

GIWK  jest  nowatorski,  w  ka dym  razie  wymy li  pewien  sposób  uzupe nienia  tychż ś ł ł  
wszystkich   pozwole  na  budow  i  decyzji,  czy  o  warunkach  zabudowy  o  ocenń ę ę 
oddzia ywania  na  rodowisko tak e  w kontek cie  Natura  2000, bo to  jest  kolejne bardzoł ś ż ś  
ciekawe zagadnienie,  które zafundowa a  nam Unia  Europejska,  czyli  obszar  Natura  2000.ł  
wymy lili my  sposób, w jaki udowodnimy Komisji  Europejskiej,  e  spe nili my wymogiś ś ż ł ś  
dyrektywy, bo mówimy tu o dwóch dyrektywach a pro po Natury 2000. Jest to sposób, który 
prawdopodobnie  b dzie  lansowany  przez  Ministerstwo  rodowiska,  jak  post powa  zę Ś ę ć  
inwestycjami, gdzie tak naprawd  nie ma znacz cego oddzia ywania np. na obszar Naturaę ą ł  
2000,  i  jak  udowodni  Komisji  Europejskiej,  e  jednak  zosta  przeprowadzony  procesć ż ł  
weryfikacji, czyli jak pokaza  proces my lowy organu, e by o oddzia ywanie, czy te  nie.ć ś ż ł ł ż

Poradzili my  sobie  z  tym.  W  tej  chwili  mamy  wydanych  dwadzie cia  decyzjiś ś  
umorzeniowych,  je eli  chodzi  o  art.  10,  czyli  pokazali my  Komisji  Europejskiej,  e  wż ś ż  
przypadku   dwudziestu decyzji nie ma znacz cego oddzia ywania na obszar Natura 2000.ą ł  
Mamy  wydanych  osiem  decyzji  rodowiskowych,  czyli  uzupe niaj cych  pozwolenia  naś ł ą  
budow  w  kontek cie  oceny  oddzia ywania  na  rodowisko.  Zamkn li my  si  w  ci guę ś ł ś ę ś ę ą  
miesi ca z ca ym procesem pokazywania Unii Europejskiej, e tak naprawd  zamkn li myą ł ż ę ę ś  
wszystkie  procedury,  które  s .  W a ciwie  bez  zamkni cia  tych  procedur  tak  naprawdą ł ś ę ę 
wniosek w Unii Europejskiej nie by by rozpatrywany. ł

Co my musieli my pokaza ? Musieli my do czy  do Komisji Europejskiej dwa za czniki.ś ć ś łą ć łą  
Za cznik 1, czyli ocena oddzia ywania na rodowisko i ten nieszcz sny za cznik 1A, któryłą ł ś ę łą  
mówi o obszarach Natura  2000. W przypadku za cznika 1A, czyli  Natury  2000 s  dwałą ą  
kwadraty.  Pierwszy  kwadrat  mówi  o  tym,  e  przedsi wzi cie  nie  ma  znacz cegoż ę ę ą  
oddzia ywania na obszar Natura 2000.ł

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Przepraszam bardzo. Nie ingeruj c w Pani wypowiedzi, ale chcia bym, eby my si  skupilią ł ż ś ę  
ma stanie zaawansowania, ale mo e nie takim szczegó owym.ż ł
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Pani Bo ena Krzemi ska- Koordynator Dzia u Prawnego GIWKż ń ł
Tylko chcia abym powiedzie  o absurdzie, tylko jeszcze jeden absurd i ko cz  i powiem, jakił ć ń ę  
jest efekt, bo chcia bym, eby Pa stwo zrozumieli tak naprawd  z czym my walczyli mył ż ń ę ś  
przez te kilka miesi cy.ę

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Tak. Ja tu zrozumia em, e Pani zobrazowa a nam ten problem.ł ż ł

Radna Zofia Gosz- cz onek Komisjił
Panie  Przewodnicz cy.  Pani  w a nie  bardzo  dobrze  to  mówi,  bo  daje  nam  zrozumienieą ł ś  
pó niejszego dzia ania, te decyzje, to wszystko, dla mnie to jest bardzo pomocne i potrzebne.ź ł

Pani Bo ena Krzemi ska- Koordynator Dzia u Prawnego GIWKż ń ł
Powiem jeszcze kilka absurdów, które by y w tym wszystkim, to co mówi am w za cznikuł ł łą  
1A. tam s  dwa kwadraty. Prosz  mi wierzy , e je eli chodzi o wype nienie kwadratu, to taką ę ć ż ż ł  
naprawd  walczyli my  miesi c,  eby  uzyska  wi c   interpretacj  Ministerstwaę ś ą ż ć ążą ą ę  
Gospodarki,  Ministerstwa  rodowiska,  który  kwadrat  zaznacza ,  a  ostatnio  by am  naŚ ć ł  
spotkaniu  z  Komisj  Europejsk ,  gdzie  wszystkie  Ministerstwa  uzgodni y,  który  kwadratą ą ł  
zaznaczamy.  Sporz dzili my  ca  dokumentacj ,  zapakowali my  nasz  wniosek  doą ś łą ę ś  
Ministerstwa Gospodarki i nagle, kiedy ju  wszystko by o przygotowane, kiedy ju  wszystkoż ł ż  
zosta o oddane, stworzyli my osiemna cie segregatorów na rzecz Komisji Europejskiej, ebył ś ś ż  
to wszystko wys a  do poszczególnych organów weryfikuj cych powiedziano nam, ze bardzoł ć ą  
przykro, e to nie ten kwadrat. Czyli to jest absurd, to nie ten kwadrat, bo nagle uznali, e toż ż  
nie to, a wi c my tak naprawd , po przygotowaniu wszystkiego zmieniali my ten kwadrat. Jaę ę ś  
by am osobi cie cztery razy u Konserwatora Przyrody, cztery razy zmienia  mi kwadrat, którył ś ł  
trzeba zaznaczy , je li chodzi o obszar Natura 2000. ć ś

Jeszcze  jedna  rzecz  o  absurdzie.  Komisji  Europejskiej,  jak  maj  Pa stwo  ca  oceną ń łą ę 
oddzia ywania  na  rodowisko, to  na  pewnym  etapie  post powania  administracyjnego jestł ś ę  
postanowienie  o  braku  konieczno ci  sporz dzenia  raportu,  b d  postanowienie  oś ą ą ź  
konieczno ci  sporz dzenia  raportu.  Polski  organ  wydaje  postanowienie,  pisze,  ze  nie  maś ą  
konieczno ci  sporz dzenia  raportu,  no  i  daje  jakie  uzasadnienie.  Komisja  Europejskaś ą ś  
zarzuci a naszym postanowieniom, e one nie pokazuj  procesu my lowego, jaki wykonał ż ą ś ł 
organ  wydaj c  takie  postanowienie.  To  s  postanowienia,  które  tak  naprawd  by yą ą ę ł  
podejmowane przez niezale ne organy i my mówimy, prosz  Pa stwa, ale przecie  organż ę ń ż  
podejmuj c tak  decyzj  jest niezale ny w swojej opinii, bo ma opini  z PEPIS-u, ma opinią ą ę ż ę ę 
od  Wojewody,  ma  uzgodnienia  podejmuje  tak  decyzj .  Pani  z  Komisji  Europejskieją ę  
powiedzia a  tak.  Prosz  Pa stwa,  to  jest  wasz  problem,  wy  si  dogadajcie  na  poziomieł ę ń ę  
krajowym.  mnie  nie  interesuj  wasze  problemy,  mnie  interesuje  wasz  efekt.  Wi cą ę  
wyst powali my  do  Wydzia ów,  które  wydawa y  postanowienia  w  trybie  k.p.a.,  ebyę ś ł ł ż  
pokazano nam proces my lowy na podstawie  którego organ wyda  dan  decyzj , b d  daneś ł ą ę ą ź  
postanowienie. I takich sytuacji by o na ka dym koku multum, udowadniania, pokazywania ił ż  
zbierania za czników, kserowania dokumentów. łą

Prosz  Pa stwa. Nasza decyzja rodowiskowa, dzi ki której mo emy wsyt pi  o pozwolenieę ń ś ę ż ą ć  
na budow . Nasza decyzja rodowiskowa liczy sobie 15 stron, decyzja administracyjna, któraę ś  
liczy  15 stron, to jest  wr cz  niewyobra alny ogrom pracy,  który zosta  poniesiony i  tutaję ż ł  
naprawd  szczególne podzi kowania dla Wydzia u rodowiska, Wydzia u Urbanistyki za to,ę ę ł Ś ł  

e  my  naprawd  byli my  w stanie  si  spi  w  tych  procedurach  administracyjnych,  boż ę ś ę ąć  
my l , e nie byliby my w tej chwili, w tym miejscu i nie mówili o gda skim projekcieś ę ż ś ń  
wodno – ciekowym.ś
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Dzi kuj  bardzo.ę ę

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Czy s  jakie  pytania z Pa stwa Radnych strony?ą ś ń

Je li  chodzi  o  Ministerstwa.  Z  którymi  Ministerstwami  bezpo rednio  musia a  si  Paniś ś ł ę  
\kontaktowa , czy inne osoby, które nad tym projektem pracuj ?ć ą

Pani Bo ena Krzemi ska- Koordynator Dzia u Prawnego GIWKż ń ł
Tak. ca y  czas  byli my w kontakcie. My mamy tak  procedur  weryfikacyjn  wniosków,ł ś ą ę ą  
które sk adamy, to jest Narodowy Fundusz Ochrony rodowiska potem nast pnym organemł Ś ę  
jest  Ministerstwo  rodowiska  i  ostatnim  organem  weryfikuj cym  jest  Ministerstwoś ą  
Gospodarki.  Kilkakrotnie,  czy  kilkunasto  byli my  na  konferencjach,  na  spotkaniach,  naś  
dyskusjach, zarówno z jednym Ministerstwem, jak i drugim. 
Taka ma a dygresja z mojej strony. Mam takie wra enie, po tych wszystkich spotkaniach, eł ż ż  
ten kraj nie potrafi sobie jeszcze odpowiedzie  na pytanie, czy on ma by  beneficjentem, czyć ć  
ma by  p atnikiem netto, bo je eli chodzi o to, eby my byli p atnikiem netto, to nie walczmyć ł ż ż ś ł  
o to, eby nasze przepisy zgadza y si  z Uni  Europejsk , ale, je eli naprawd  zale y namż ł ę ą ą ż ę ż  
na tym, eby uzyska  pieni dze z Funduszu Spójno ci, to walczmy do jednej bramki. Bo jaż ć ą ś  
si  spotka am z sytuacj , w której na temat jednego zagadnienia, tu ju  abstrahuj c od tego,ę ł ą ż ą  

e  dwa Ministerstwa mia y ró ne zdanie, to to jeszcze  jestem w stanie zrozumie ,  ale  wż ł ż ć  
ramach jednego pionu,  jednego Ministerstwa  ró ni ludzie  mieli  ró ne  zdanie  na  ten samż ż  
temat.. Teraz prosz  sobie wyobrazi  beneficjenta, który musi si  odnale  w g szczu ichę ć ę źć ą  
absurdu a w absurdzie tak naprawd  tej ca ej sytuacji ? To jest tak naprawd  schizofrenicznaę ł ę  
sytuacja.

Radny Czes aw Nowak – cz onek Komisjił ł
Prosz  Pa stwa.  Jest  ju  nowy  Minister  Pani  Gra yna  G sicka,  która  zapowiadaę ń ż ż ę  
uproszczenie procedur dla polskich firm, dla przetargów itd., eby te sprawy uporz dkowa .ż ą ć  
W  Polsce  jest  to dopiero pocz tek  drogi. Mamy  g szcz  przepisów,  które nam w gruncieą ą  
niektóre rzeczy utrudniaj . Mog  Pa stwu powiedzie , e sam b d c dyrektorem Wolnegoą ę ń ć ż ę ą  
Obszaru  Celnego  stara em  si  o  to,  eby  wprowadzi  to,  co  w  Unii  Europejskiej  jest.ł ę ż ć  
Mówiono mi przez  par  lat,  e  tego wprowadza  nie wolno, bo w Unii tego nie ma. Jakę ż ć  
weszli my do Unii, to nagle okaza o si , e jest i nie mo na by o wprowadzi  tego, co w Uniiś ł ę ż ż ł ć  
jest, bo to niezgodne z prawem unijnym. Tak, e nasze urz dy, czy urz dnicy w niektórychż ę ę  
departamentach, którzy podejmuj  takie decyzje naprawd  nie bardzo si  orientuj  w jakieją ę ę ą  
Polsce yj  i utrudniaj  jeszcze wi cej ni  Unia Europejska wymaga. Z tego te  wzgl duż ą ą ę ż ż ę  
wykorzystali my tak bardzo ma o rodków, bo chyba zaledwie ok. 3% z tego co mogli myś ł ś ś  
skorzysta  z Unii Europejskiej, bo sami sobie przeszkadzamy i na razie jeste my p atnikiemć ś ł  
netto a nie beneficjentem. 

Natomiast je li chodzi o projekt wodno- ciekowy dla Gda ska, to jest bardzo wa ny projekt,ś ś ń ż  
miejmy nadziej , e te Pa stwa wysi ki b d  skuteczne i pieni dze by yby z tego du e ię ż ń ł ę ą ą ł ż  
modernizacja  naszego  uk adu  wodno-  kanalizacyjnego  by aby  wielkim  wydarzeniem  wł ł  
Gda sku, gdyby to nam si  uda o zrobi . ń ę ł ć

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Dzi kuj  bardzo. Poniewa  nie ma wi cej pyta  i wypowiedzi przechodzimy do nast pnegoę ę ż ę ń ę  
etapu tego punktu.

Pan Jacek Skarbek – Gda ska Infrastruktura Wodoci gowo- Kanalizacyjna  ń ą
Dzie  dobry Pa stwu.ń ń
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Nie wiem, czy Pa stwu zosta a przekazana informacja. Otó  jeste my ju  dalej nawet, boń ł ż ś ż  
nasz wniosek zosta  przeanalizowany pod k tem planu finansowania i on zosta  pozytywnieł ą ł  
przetestowany.

Pan Marek Palusi ski – Koordynator projektu wodno- ciekowego –GIWKń ś
Przeka  Pa stwu informacj  w zarysie, bo to si  w szczegó ach w tak krótkim czasie nie dażę ń ę ę ł  
powiedzie  na temat gda skiego projektu wodno ciekowego. ć ń ś

W  ramach  gda skiego  projektu  wodno –  ciekowego mamy  kilka  zada .  Dzia amy  weń ś ń ł  
wszystkich obszarach gospodarki wodno –  ciekowej. Jako priorytet jest tutaj  poprawienieś  
jako ci cieków zrzucanych do Zatoki, dostosowanie zrzutu tego cieku do norm unijnych.ś ś ś  
Chodzi tu generalnie o zwi zki azotu, które w tej chwili odbiegaj  w sposób zasadniczy od norą ą  
unijnych.

Druga sprawa, która si  czy oczywi cie z t , to jest likwidacja oczyszczalni cieków Zaspa,ę łą ś ą ś  
czyli  tej  oczyszczalni  na  terenie  której  w  tej  chwili  si  znajdujemy,  poniewa  to  jestę ż  
oczyszczalnia,  która pochodzi z  1933 roku i  jako  osadów i  cieków odbiega w sposóbść ś  
zdecydowany a poza tym nie jest  to obiekt, który najlepiej  pasuje  praktycznie do centrum 
miasta.  W  ramach  likwidacji  tej  oczyszczalni  musimy  odwróci  uk ad  kanalizacji,  któryć ł  
znajduje si  w ul. Hallera, dalej musimy6 wykona  drugi ruroci g t oczny z przepompownię ć ą ł  
O owiana do oczyszczalni Wschód oraz dokona  fizycznej likwidacji tej e oczyszczalni a wł ć ż  
jej  miejsce  postawi  du  przepompowni ,  która  cieki  tutaj  obecnie  oczyszczaneć żą ę ś  
przetransportuje do przepompowni cieków na O owiance.ś ł

Mog  powiedzie  tutaj  tyle,  e  gda ski  projekt  wodno  ciekowy  oceniany  jest  przezę ć ż ń ś  
konsultanta, który jeszcze by  powo any w momencie, kiedy Urz d Miasta si  zajmowa  tymił ł ą ę ł  
inwestycjami, gda ski projekt wodno – ciekowy by  oceniany na ok. 480 milionów z otych,ń ś ł ł  
z  czego  modernizacja  oczyszczalni  Wschód  oraz  likwidacja  oczyszczalni  cieków  Zaspaś  
poch ania ok. 270 milionów z otych, czyli ponad po ow  rodków. ł ł ł ę ś

Kontynuuj c  zakres  gda skiego  projektu  wodno  –  ciekowego,  trzeba  powiedzie ,  zeą ń ś ć  
wykonujemy kanalizacj  w dzielnicach nie skanalizowanych, bo chocia  w tej chwili oko oę ż ł  
97% mieszka ców Gda ska posiada kanalizacj ,  to jednak s  obszary  nie skanalizowane.ń ń ę ą  
Takimi obszarami s  dzielnice, szczególnie Olszynka, dzielnica Osowa, Barniewice, Klukowoą  
oraz generalnie  dzielnica  wi ty  Wojciech. To s  te  najwi ksze  obszary,  które b dziemyŚ ę ą ę ę  
kanalizowa . Do tego dochodz  jeszcze obszary mniejsze tj. obszar Zaborni, kawa ka Jasienia,ć ą ł  
i kawa ka ostwoic. To jest zakres gospodarki ciekowej. ł Ł ś

Natomiast, je li chodzi o gospodark  wodn , to dokonujemy tutaj przebudowy i rozbudowyś ę ą  
uj cia wody Zaspa Wodna, uj cia wody Dolina Rado ci, uj cia wody Pr gowo, które jest wę ę ś ę ę  
gminie Klukowo, ale  z  którego zasilany jest  gda ski system wodoci gowy i  uj cie  wodyń ą ę  
Lipce  a w a ciwie wr cz kompletna jego przebudowa oraz mamy w planie wybudowanieł ś ę  
dwóch nowych stacji uzdatniania tj. stacja uzdatniania wody w Osowie i stacja uzdatniania 
wody w Zakoniczynie. W Zakoniczynie nie ma nawet uj cia wody, w tej chwili jest nieczynneę  
to uj cie, natomiast w Osowie uj cie wody dzia a, z tym, e dostarcza wod  praktycznie takę ę ł ż ę ą 
jak  tam si  wydobywa bez uzdatniania.ą ę

Dalej, je li chodzi o gospodark  wodn , to mamy w planie wybudowanie dwóch zbiornikówś ę ą  
wyrównawczych.  Wybudowanie  i  uruchomienie,  bo  zbiorniki  oru skie  s ,  ale  trzeba  jeń ą  
uruchomi ,  dwa  wybudowa  i  zbiornik  wody  w  Kie pinie,  który  b dzie  po czony  zć ć ł ę łą  
gda skim systemem wodoci gowym magistral  wodoci gow  i druga du a magistrala, którań ą ą ą ą ż  
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powstanie,  to  jest  magistrala  wodoci gowa,  cz ca  w a nie  zbiornik  i  uj cie  wody  wą łą ą ł ś ę  
Osowie.  Jest  równie  do  wybudowania  magistrala,  która  zasili  rejon  Olszynki.  W  tej eż ż  
Olszynce budujemy równie  wodoci gi poniewa  tam póki co woda jest marnej jako ci iż ą ż ś  
niestety nie nadaje si  wr cz do u ytku. Tyle, je li chodzi o zakres rzeczowy z grubsza. ę ę ż ś

Natomiast,  jak  ju  powiedzia em  zakres  finansowy  tego  wniosku  jest  ok.  480 milionówż ł  
z otych. Podzielili my ten ca y zakres na pi tna cie kontraktów, czyli mo na powiedzie , zeł ś ł ę ś ż ć  
to  jest  pi tna cie  przetargów,  z  czego  dziewi  z  tych  kontraktów,  to  s  kontraktyę ś ęć ą  
wykonawcze,  pozosta e  sze ,  to s  kontrakty tzw. us ugowe i  te  kontrakty us ugowe, toł ść ą ł ł  
powiem tak, e to s  trzy kontrakty na in yniera, czyli to jest tak, jakby wed ug polskiegoż ą ż ł  
prawa  budowlanego  na  zast pstwo  inwestycyjne.  Mamy  jeden  kontrakt  na  wykonanieę  
projektów  technicznych,  które  b dzie  potem  realizowa  w  ramach  tych  kontraktówę ć  
wykonawczych oraz jeden kontrakt mamy na tzw. pomoc techniczn  , tj. pomoc, która maą  
s u y  naszej  firmie  pod wzgl dem prawnym,  ekonomicznym i  technicznym oraz  mamył ż ć ę  
jeden  kontrakt,  który  w a nie  wczoraj  zosta  ju  og oszony  we  wszystkich  publikacjachł ś ł ż ł  

cznie  z  mi dzynarodowym  dziennikiem  zamówie  publicznych,  to  jest  kontrakt  nałą ę ń  
sporz dzenie programów funkcjonalno – u ytkowych, które dotycz  stacji uzdatniania wody.ą ż ą

Nie  b d  tutaj  mo e  ju  takich  szczegó ów  opowiada ,  bo  wed ug  przepisów  unijnychę ę ż ż ł ł ł  
kontrakty realizowane s  jakby w dwóch formach. Jedna forma to jest  kontrakt, gdzie myą  
dostarczamy wykonawcy projekt techniczny i on ma wed ug tego projektu wykona , natomiastł ć  
druga  forma,  to jest  forma taka,  e  zwyci zca  przetargu  musi  wybudowa  jaki  obiekt iż ę ć ś  
wzi  na siebie odpowiedzialno  za  efekt ko cowy i eby w takiej formie og osi  przetargąć ść ń ż ł ć  
potrzebne  s  do  tego  programy  funkcjonalno  –  u ytkowe,  na  co  w a nie  ten  przetargą ż ł ś  
og osili my.ł ś

Gda ska Infrastruktura Wodoci gowo – Kanalizacyjna jest w trakcie przygotowania istotnychń ą  
warunków  zamówienia  do  przetargu.  My  to  przygotowywali my  niezale nie  od  stopniaś ż  
przygotowania  samego  wniosku,  tzn.  niezale nie  jak  nam  tam  Ministerstwa  dawkowa yż ł  
przyjemno ci,  my  to  realizowali my  na  pocz tku,  bo  zdawali my  sobie  spraw ,  e  wś ś ą ś ę ż  
pewnym momencie  decyzja  zapadnie i  my  staniemy przed cian  i  nie chcieli my traciś ą ś ć 
czasu, tzn. mi dzy decyzj  a og oszeniem przetargu, eby nie by o przerwy. ę ą ł ż ł

Uda o nam si  to zrealizowa . W tej  chwili obowi zuje nas taka procedura, ze wszystkieł ę ć ą  
specyfikacje do przetargów my musimy zatwierdzi , tak jak tu kole anka powiedzia a wed ugć ż ł ł  
procedury  tzn.  Narodowy  Fundusz  Ochrony  rodowiska,  Ministerstwo  rodowiska  iŚ Ś  
Ministerstwo Gospodarki. My ju  przebrn li my w zasadzie przez trzy takie procedury, tzn.ż ę ś  
trzy specyfikacje mamy zatwierdzone i sukcesywnie b d  og aszane.ę ą ł

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
A je li chodzi o harmonogram, czy jeste my du o opó nieni?ś ś ż ź

Pan Marek Palusi ski – Koordynator projektu wodno- ciekowego –GIWKń ś
Wed ug procedur unijnych wygl da to nast puj co. Od momentu przyznania decyzji mamy 5ł ą ę ą  
lat na realizacj  projektu, tzn. 4 plus 1, bo ten jeden rok jakoby nam przyznali te pieni dze wę ą  
czerwcu, to 2005 rok liczy by si  do realizacji, natomiast  w tej chwili mamy listopad i mamył ę  
przyrzeczenie,  e  to si  b dzie liczy  od 2006, czyli  realizacja  ca ego projektu musi  siż ę ę ć ł ę 
zamkn  do ko ca 2010 roku, musimy si  rozliczy  z Komisj  Europejsk , je li chodzi oąć ń ę ć ą ą ś  
pieni dze. ą

Pan Jacek Skarbek – Gda ska Infrastruktura Wodoci gowo- Kanalizacyjna  ń ą
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Czyli dostali my rok wi cej, ten rok 2005 nie urwa  nam roku z realizacji inwestycji, tylkoś ę ł  
zostanie on doliczony jak gdyby dodatkowo. Wi c mówi c wprost inwestycja si  przesun aę ą ę ęł  
w  czasie  a  nie  uci to nam tego roku, mamy troch  bardziej  komfortow  sytuacj  ni  teę ę ą ę ż  
wszystkie kontrakty realizowane z funduszy strukturalnych .

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Czy hierarchia tych przetargów si  jako  zmieni a, tzn. na górze Gda ska, czy na dole ?ę ś ł ń

Pan Jacek Skarbek – Gda ska Infrastruktura Wodoci gowo- Kanalizacyjna  ń ą
Nie,  nie.  Tu  nie  mo na mówi  o hierarchii.  Kolejno  wynika ze  stopnia  przygotowaniaż ć ść  
niezb dnych dokumentów inwestycji. ę

Prosz  pami ta ,  nie  wiem  czy  tutaj  Pan  Palusi ski  o  tym  wspomina ,  e  kontraktyę ę ć ń ł ż  
wykonawcze,  te  dziewi  kontraktów  grupuj  zadania  niekiedy  o  ró nym  stopniu  ichęć ą ż  
przygotowania  i  to nie  jest  tak,  e  który  jest  wa niejszy  wi c  odk adamy go na pó k .ż ś ż ę ł ł ę  
Decyduje  raczej  stan  przygotowania  tych  ca ych  dokumentów, o których  tu  mówimy  dlał  
ca ego przetargu, wi c w jednym zadaniu jeste my nieco z przodu, w innych nieco z ty u, aleł ę ś ł  
dopiero, kiedy zamkniemy ca o  dokumentów do przygotowania tego przetargu b dziemy goł ść ę  
mogli og asza .ł ć

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Czy  mo na  zajrze  i  powiedzie ,  gdzie  ta  Olszynka,  w  którym  roku  jest  wed ug  tegoż ć ć ł  
harmonogramu?

Pan Marek Palusi ski – Koordynator projektu wodno- ciekowego –GIWKń ś
Mamy taki harmonogram przygotowany.

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Wobec tego na który rok jest to przewidziane?

Pan Marek Palusi ski – Koordynator projektu wodno- ciekowego –GIWKń ś
Nie  chcia bym za  du o szczegó ów mówi .  Kole anka mówi a  tutaj  o 28 zadaniach weł ż ł ć ż ł  
wniosku  unijnym,  natomiast  my  mamy  rozpisane  te  wszystkie  dzia ania  na  35  zadał ń 
inwestycyjnych a wynika to z tego, e np. Olszynka - w cz ci posiadali my dokumentacjż ęś ś ę 
wykonan  ju  wcze niej przez Dyrekcj  Rozbudowy Miasta a  w cz ci tej dokumentacji nieą ż ś ę ęś  
by o i st d np. Olszynka dla nas rozbija si  jakby na dwa etapy. My musimy najpierw czł ą ę ęść 
zaprojektowa   i w a nie w tym przetargu na projekt m.in. cz  Olszynki. ć ł ś ęść

Dla nas b dzie to pierwszy przetarg i planujemy og oszenie przetargu na koniec lutego 2006ę ł  
roku.  Zak adamy  siedmiomiesi czny  cykl  wy onienia  wykonawcy,  siedmiomiesi cznył ę ł ę  
dlatego, e wszystkie przetargi jak uczy do wiadczenie w ca ej Polsce, je eli przetarg jest naż ś ł ż  
spore pieni dze, to s  oprotestowywane, no polskie prawo zamówie  publicznych dopuszczaą ą ń  
wiele kruczków i firmy, które si  nie mog  pogodzi  z tym, ze nie realizuj  tego kontraktu,ę ą ć ą  
wiele  kruczków  wynajduj ,  eby  przetarg  uniewa ni ,  odwo a  itd.,  dlatego  zak adamyą ż ż ć ł ć ł  
siedmiomiesi czn  procedur  przetargow . W zwi zku z tym realizacja powinna si  zaczę ą ę ą ą ę ąć 
we wrze niu 2006 roku.ś

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Mam tak  propozycj , my l , ze Komisja si  te  do tego przychyli. Je li by aby mo liwo ,ą ę ś ę ę ż ś ł ż ść  
gdyby istnia  taki harmonogram z zapisami od kiedy do kiedy,  to prosi abym o dostarczenieł ł  
takiego harmonogramu do Komisji, oczywi cie, je li to jest mo liwe.ś ś ż
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Pan Jacek Skarbek – Gda ska Infrastruktura Wodoci gowo- Kanalizacyjna  ń ą
My l , e tak. Prze lemy Pa stwu ten harmonogram.ś ę ż ś ń

Pan Marek Palusi ski – Koordynator projektu wodno- ciekowego –GIWKń ś
Prze lemy  to  w  formie  elektronicznej,  ale  prosz  jeszcze  o  tydzie ,  ewentualnie  dwaś ę ń  
tygodnie, bo musimy jeszcze pe ne szczegó y dopracowa .ł ł ć

Natomiast chcia bym jeszcze Pa stwu  powiedzie  o dwóch rzeczach, tzn. o zagro eniach,ł ń ć ż  
jakie mog   nas czeka , poniewa  jedno zagro enie, jak powiedzia em to jest temat taki, eą ć ż ż ł ż  
wielkie firmy, które startuj  w przetargach o du e pieni dze, potem próbuj   w jaki  sposóbą ż ą ą ś  
robi  podchody, eby niekorzystny wynik przetargu jednak zmieni  na swoj  korzy , drugieć ż ć ą ść  
zagro enie, jakie trzeba tutaj podkre li  to jest zagro enie takie, e przez wiele lat inwestycjeż ś ć ż ż  
sfery wodoci gowo- kanalizacyjnej nie by y realizowane w mie cie i praktycznie w Gda skuą ł ś ń  
jest bardzo ma o firm, nawet ma ych, które maj  jaki  potencja  i na tej robocie si  znaj , nieł ł ą ś ł ę ą  
ma  takich firm i  nie  ma  wr cz  ludzi,  którzy  s  przygotowani zawodowo do prowadzeniaę ą  
takich kontraktów. 

Pan Jacek Skarbek – Gda ska Infrastruktura Wodoci gowo- Kanalizacyjna  ń ą
Kadry technicznej, jest niedostatek in ynierów z uprawnieniami itd. ju  nie chodzi o tych,ż ż  
którzy wykonuj  instalacje, ale inspektorów nadzoru itd. b dzie brakowa o, to jest pewne.ą ę ł

Pan Marek Palusi ski – Koordynator projektu wodno- ciekowego –GIWKń ś
Chcia em powiedzie  te  o bardzo wa nej sprawie, to jest sprawa pieni dzy. Otó  te 480ł ć ż ż ę ż  
milionów z otych, te kontrakty zosta y zbilansowane przez konsultanta, który przygotowywał ł ł 
wniosek do Komisji dwa lata temu, wtedy, kiedy by  bardzo niekorzystny, szczególnie dlał  
wykonawców bilans z otego, tzn. bardzo drogie by o Euro, ma o tego, inwestycji w kraju nieł ł ł  
by o i przetargi by y wygrywane na poziomie 40, 50% kosztów kosztorysu inwestorskiego ił ł  
wydaje nam si , e  poziom tych kosztów we wniosku niski a do wiadczenie w tej chwilię ż ś  
cho by s siedniej Gdyni, gdzie zosta y otwarte dwa przetargi. ć ą ł

To  znaczy  przetarg  na  przebudow  stacji  uzdatniania  wody  i  przetarg  na  modernizację ę 
oczyszczalni, pokazuje to, e wykonawcy maj  wy sze ceny ni  kosztorysu inwestorskiego.ż ą ż ż  
Test  bardzo powa ny problem, bo my po prostu  mo emy nie mie  tyle  pieni dzy,  ebyż ż ć ę ż  
zrealizowa  wszystkie zamierzenia w takich kosztach.ć

Radny Marek Polaszewski – cz onek Komisjił
Na jakich kosztach, czy jak prasa donosi 510 milionów, czy wy sze?ż

Pan Marek Palusi ski – Koordynator projektu wodno- ciekowego –GIWKń ś
Panie  Radny.  Nie  podejmuj  si  tutaj  dywagowa ,  dlatego, tak jak mówi  my  dziewię ę ć ę ęć 
tematów mamy w ogóle jeszcze nie zaprojektowanych i nie wiemy ile to b dzie a po drugie,ę  
przetarg jest tyle warty, ile da najta szy wykonawca, bo my nie wiemy w tej chwili z jakimiń  
kwotami przyjd  wykonawcy do tego przetargu.ą

Pan Jacek Skarbek – Gda ska Infrastruktura Wodoci gowo- Kanalizacyjna  ń ą
Nasz  wiedz  czerpiemy w oparciu o do wiadczenia poza projektem wodno –  ciekowym,ą ę ś ś  
czyli tych zamówie  i przetargów, tych drobniejszych niejako stanowi cych istot  samegoń ą ę  
dzia ania  naszej  spó ki  i  tam  w a nie  ten  trend,  o  którym  Pan  Palusi ski  wskaza  –ł ł ł ś ń ł  
zarysowuje si , e coraz wi cej, coraz dro ej trzeba p aci .ę ż ę ż ł ć

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
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A czy Budimex ma równe szanse w nast pnych przetargach?ę

Pan Jacek Skarbek – Gda ska Infrastruktura Wodoci gowo- Kanalizacyjna  ń ą
Z  punktu  widzenia  prawa  tak,  poniewa  nic  takiego  si  nie  sta o,  co  by  go  formalnież ę ł  
wykluczy o z tego, no chyba e przestanie p aci  podatki, nie wiem, ZUS itd., co nie jest takieł ż ł ć  
bez sensu zwa ywszy na jego tarapaty na Porcie Lotniczym w Warszawie.ż

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Dzi kuj  bardzo. Czy s  jeszcze jakie  pytania?ę ę ą ś

Radna Zofia Gosz – cz onek Komisjił
Pan  powiedzia ,  e  mog  by ,  czy  b d  takie  przetargi,  gdzie  zwyci zca  przetarguł ż ą ć ę ą ę  
zobowi zuje  si  wybudowa  i  wzi  efekt  na  swoje  barki.  Czy  takie  przetargi  widzicieą ę ć ąć  
Pa stwo w tych dwudziestu o miu zadaniach, w jakim zakresie rzeczowym.ń ś

Pan Marek Palusi ski – Koordynator projektu wodno- ciekowego –GIWKń ś
To jest  przetarg  na  modernizacj  oczyszczalni  Wschód”,  gdzie  mamy  szereg  zamierzeę ń 
inwestycyjnych i to s  dwa przetargi na stacje uzdatniania wody. Jeden na stacje Lipce, drugią  
na  stacje  uzdatniania  wody  Osowa,  Zaspa  Wodna,  Dolina  Rado ci  oraz  uj cie  wody  wś ę  
P gowie,  bo w  tym  przetargu  jest  akurat  pi  tematów inwestycyjnych  i  takie  przetargię ęć  
Komisja Europejska i prawo dopuszcza, s  to przetargi w tzw. formule zaprojektuj i zbuduj, ią  
tutaj wykonawca musi w ci gu pewnego okresu eksploatacji po zako czeniu dowie  tego,ą ń ść  

e zaprojektowa  o osi gn  pewne efekty. ż ł ą ął

Je eli  chodzi  o  oczyszczalni   jest  to  efekt  np.  zawarto ci  azotu  na  odp ywie,  tudzież ę ś ł ż 
poprawa  gospodarki  osadowej,  albo  równie  poprawa  efektywno ci  piaskownika,  boż ś  
b dziemy  takie  urz dzenia  na  oczyszczalni  przebudowywa  i  on po  prostu  bierze  za  toę ą ć  
odpowiedzialno  pe n .ść ł ą

Radna Zofia Gosz – cz onek Komisjił
Kto ustala te parametry? One s  ustalone w jakim  regulaminie, umowie wzajemnej, e takieą ś ż  
w a nie wyniki powinny by , czy Unia Europejska zak ada wed ug swoich norm?ł ś ć ł ł

Pan Marek Palusi ski – Koordynator projektu wodno- ciekowego –GIWKń ś
S  normy  unijne  oczywi cie  na  odprowadzanie  cieków,  s  przepisy  polskie  zawarto cią ś ś ą ś  
poszczególnych  sk adników w  odp ywaj cych  ciekach,  tudzie  przepisy  dopuszczaj ceł ł ą ś ż ą  
zawarto  piasku  po  odp ywie  np.  z  piaskownika.  Te  parametry  s  podane  przezść ł ą  
zamawiaj cego  w  trakcie  przetargu,  w  specyfikacji  istotnych  warunków  zamówienia  aą  
mówi c ju  dok adniej, w programie funkcjonalno u ytkowym, któr  my musimy da   jakoą ż ł ż ą ć  
integralna cz  specyfikacji istotnych warunków zamówienia.ęść

Radna Zofia Gosz – cz onek Komisjił
Wskazano na tereny, które nie s  jeszcze skanalizowane. Olszynk  omijam, bo ju  zosta oą ę ż ł  
omówione, chodzi mi o pozosta e, jak to si  ma w kolejno ci?ł ę ś

Pan Marek Palusi ski – Koordynator projektu wodno- ciekowego –GIWKń ś
R biechowo, Osowa, Barniewice,  Klukowo –  ca y  ten rejon b dziemy rozpoczyna  mnieję ł ę ć  
wi cej w tym samym czasie, w którym rozpoczynamy Olszynk , tzn. we wrze niu 2006 roku-ę ę ś  
planujemy wbicie opaty - wej cie wykonawcy i b dzie to realizowane przez 36 miesi cy.ł ś ę ę  
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Tam  mamy,  powiem  jako  ciekawostk ,  przej cie  pod  pasem  startowym  metodę ś ą 
bezwykopow . ą

Radna Zofia Gosz – cz onek Komisjił
Ten projekt musi si  zamkn  w okresie 5 lat i nie mo na go przesun , jak si  nie zd y?ę ąć ż ąć ę ąż  
Czy tu jest taka kwestia, e jak si  nie zd y to nale y zwróci  pieni dze?ż ę ąż ż ć ą

Pan Marek Palusi ski – Koordynator projektu wodno- ciekowego –GIWKń ś
Nie ma adnej mo liwo ci przesuni cia pieni dzy. My mamy, jak powiedzia em do ko caż ż ś ę ę ł ń  
2010  roku  rozliczy  si  z  Uni  Europejsk ,  czyli  realizacj  powinni my  sko czyć ę ą ą ę ś ń ć 
przynajmniej trzy kwarta y wcze niej.ł ś

Przewodnicz cy Kazimierz Koralewskią
Dzi kuj  bardzo. Czy s  jeszcze jakie  pytania?ę ę ą ś

Dzi kuj  bardzo Pa stwu. By o nam mi o go ci  w Saur Neptun Gda sk i za umo liwienieę ę ń ł ł ś ć ń ż  
wyjazdowego posiedzenia Komisji.

PUNKT – 6
Wolne  wnioski,  sprawy bie ce,  korespondencja.żą

Czy s  jakie  wolne wnioski z strony cz onków Komisji? Poniewa  nie ma, porz dek obradą ś ł ż ą  
zosta  wyczerpany, zamykam posiedzenie.ł

Na tym posiedzenie zosta o zako czone – godz. 18.00ł ń

Przewodnicz cyą
Komisji Polityki Gospodarczej i Morskiej

Kazimierz Koralewski

Protokó  sporz dzi ał ą ł

El bieta Wajs- Deyckż

29


